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ГАРАЧЫ КАНФЛІКТ

Who is  Mr.  Yanukov ich?
And who is Mr. Lukashenko?

25 ноября в ходе скайп-
конференции беглый президент 
Украины Виктор Янукович намере-
вался дать показания украинским 
следователям о том, что же, по его 
мнению, произошло на Майдане в 
ноябре 2013 года, а затем и в февра-
ле 2014-го. Показания даны не были, 
зато в воздухе повис вопрос о стату-
се господина Януковича.

Официально Виктор Янукович 
не является главой украинского 
государства с того самого момен-
та, когда покинул Киев и сбежал 
через Севастополь в ночь с 22 на 
23 февраля 2014 года. Именно тог-
да должность президента Украины 
была объявлена вакантной в связи 
с демонстративной неготовностью 
командующего ее Вооруженными 
силами исполнять свои обязанно-
сти. Исполнение их было возложено 
на нового спикера Верховной Рады 
Александра Турчинова, Рада назначи-
ла выборы, на которых уже в первом 
туре и победил Петр Порошенко.

Виктор Янукович признать 
результаты тех выборов до сих 
пор отказывался. Уже Владимир 
Путин неоднократно по телефону, 
во сне и наяву беседовал с Петром 
Порошенко как с легитимным гла-
вой Украины; уже президенты США 
– как уходящий, так и приходящий – 

именно в таковом статусе с Петром 
Алексеевичем общались. Канцлер 
Германии, президент Франции, 
Генеральный секретарь Совета 
Европы и председатели всех мысли-
мых и немыслимых парламентских 
ассамблей не видели повода сомне-
ваться в полномочиях пятого пре-
зидента Украины. Но вот четвертый 
президент этой страны их отрицал 
категорически.

Это понятно. Согласно укра-
инской Конституции, президент 
Украины обладает полной непри-
косновенностью. Такой, какой не 
обладают все остальные граждане. 
И тот момент, когда Янукович нач-
нет отрицать свой президентский 
статус, автоматически превраща-
ет Виктора Федоровича даже в его 
собственных глазах в фигуру, мяг-
ко говоря, подлежащую уголовно-
му преследованию. А этого, как вы 
понимаете, никому не хочется.

Тем более – Януковичу, прекрас-
но понимающему, что ему есть за 
что отвечать перед судом.

25 ноября ему перед судом и 
пришлось отвечать. В странном 
пока статусе свидетеля.

О странности статуса я не зря 
упомянул. По целому ряду дел 
– в частности, по делу о расстре-
ле участников акции протеста на 

Майдане, многочисленных делах о 
коррупции и т.д. – у Януковича есть 
шанс пройти в качестве обвиняемо-
го. Во всяком случае понятно: если 
будет доказано, что боевое оружие, 
стрелявшее пулями на поражение, 
было роздано спецназовцам из 
отряда «Беркут» по прямому указа-
нию президента, он становится вро-
вень с ними именно как обвиняе-
мый, отдавший преступный приказ. 
Но это еще нужно доказать. И суд 
вправе изменить статус гражданина 
Украины Януковича В.Ф. непосред-
ственно после его же показаний и 
показаний «беркутовцев», по делу 
которых экс-президент и должен 
был свидетельствовать из Ростова 
по интернету.

Свидетельствование, однако, 
не состоялось. Несколько десятков 
активистов правых организаций и 
«Автомайдана» блокировали выезд 
автозака с заключенными «берку-
товцами» из Лукьяновского след-
ственного изолятора. По закону 
выслушивать свидетеля в отсут-
ствие подсудимых невозможно – это 
ограничивает их право на защиту. 
А современная Украина делает все, 
чтобы ее нельзя было обвинить в 
нарушении прав человека. Посему 
на этот раз Виктору Федоровичу не 
довелось использовать свой статус 

свидетеля, чтобы еще раз заявить: 
я ни в чем не виноват! Но, с дру-
гой стороны, и сторона обвинения 
лишилась возможности потребовать 
от суда изменить статус гражданина 
Януковича со статуса свидетеля на 
статус обвиняемого или подозрева-
емого. В любом случае сенсация не 
состоялась: экс-президенту не при-
шлось давать показания по скайпу.

Но даже если бы она и состоя-
лась, эта сенсация, мне не удалось 
бы ее лицезреть даже по скайпу – не 
только в телевизоре. И вот почему.

Как раз в это время группа бело-
русских журналистов, в том числе 
и корреспондент «Народной Воли» 
в Киеве Александр Федута, нахо-
дилась в Верховной Раде Украины, 
где встречалась с председателем 
Комитета по международным делам 
Верховной Рады Ганной Гопко. 
Госпожа Гопко, молодая, обаятель-
ная и открытая, произвела на нас 
впечатление не только всеми эти-
ми качествами, завидно отличаю-
щими ее – особенно открытость! 
– от большинства ее белорусских 
коллег-парламентариев. То, что она 
сказала, действительно граничит с 
сенсацией.

Оценивая нынешнее состояние 
белорусско-украинских отношений, 
Ганна Миколаевна особо останови-

лась на ситуации, связанной с голо-
сованием в 3-м комитете ООН по 
внесенному Украиной проекту резо-
люции о соблюдении прав человека 
в Крыму. Как выяснилось, позиция 
представителя Беларуси, проголо-
совавшего против данного проек-
та, неприятно поразила украинское 
руководство. И вот почему: вопрос 
о поддержке проекта резолюции 
обсуждался на самом высоком уров-
не, и украинская сторона получила 
подтверждение того, что Беларусь 
проект поддержит. А тут – облом.

Это не новость. И украинские 
блогеры и пользователи социальных 
сетей всласть поворчали по этому 
поводу. И Беларусь успела объяс-
ниться: дескать, права человека она 
считает внутренним делом любого 
государства, а потому против при-
нятия таких резолюций в принципе 
(как тут не вспомнить кошку, зна-
ющую, чье сало она съела). Но вот 
дальше сенсация и начинается.

Из объяснений белорусской 
стороны следует, что вопрос о 
соблюдении прав человека в окку-
пированном Крыму она считает 
… внутренним делом Российской 
Федерации. А стало быть, никакой 
речи о нейтралитете Беларуси про-
сто не может идти – по крайней 
мере, для Украины. Воздержись 

Беларусь при голосовании – это 
можно было бы трактовать как ней-
тралитет. А сейчас официальный 
Минск открыто занял сторону госу-
дарства-оккупанта.

Если кто-то не понял, о чем 
речь, объясняю, хотя и не столь 
красноречиво, как это делают бело-
русский МИД и его эмиссары. Киев 
согласился на переговоры в «нор-
мандском формате» в Минске не 
потому, что до Минска лететь бли-
же. А потому, что Беларусь – фор-
мально нейтральное (в украинско-
российском конфликте) государ-
ство, которое готово предоставить 
площадку для встреч представите-
лей официального Киева с пред-
ставителями непризнанных ДНР и 
ЛНР. И, по словам госпожи Гопко 
(не последнего человека в вопро-
сах международной политики 
Украины), голосование представи-
теля Беларуси, вставшего на сторо-
ну оккупанта, дает повод поставить 
этот самый формальный нейтрали-
тет под сомнение. Впереди, утверж-
дает председатель Комитета по 
международным делам Верховной 
Рады, голосование по этой же 
резолюции, которое состоится на 
заседании Генеральной Ассамблеи 
ООН 15 декабря. И после этого 
Киев будет делать выводы о ней-

тралитете официального Минска.
Поняли?
Александр Лукашенко рискует 

потерять статус миротворца. Минск 
может быть успешно заменен, 
например, на Астану, Баку или даже 
Кишинев.

Я специально поинтересовался у 
госпожи Гопко, можно ли привести 
ее точку зрения в прессе, и получил 
от нее положительный ответ.

Мне кажется, для Беларуси это 
гораздо большая сенсация, нежели 
любые показания беглого президен-
та Украины. В любом случае его ста-
тус «экс-» никем, кроме него самого, 
сомнению не подвергается. А вот 
интрига с ответом на вопрос «who 
is Mr. Lukashenko?» сохранится по 
крайней мере до 15 декабря, потому 
что Александр Григорьевич оказал-
ся в крайне неприятной для себя 
ситуации. Проголосовать за резолю-
цию по Крыму – окончательно раз-
ругаться с Путиным. Проголосовать 
против нее – утратить статус миро-
творца в глазах всех тех государств, 
которые считают Крым оккупи-
рованной территорией. В общем, 
как говорится в подобных случа-
ях, «промолчи – авось, сойдешь за 
умного». Но об этом белорусским 
дипломатам, как мне кажется, нуж-
но было думать несколько раньше.

Радзім ГАРЭЦКІ,  
акадэмік Нацыянальнай акадэміі навук 

Беларусі:
«Я ўжо выпісаў 

 «Народную Волю» на 
першую палову 2017 года»

– Мне “Народная Воля” падабаецца тым, што яна одна з нямногіх газет, 
дзе можна прачытаць праўду пра наша жыццё, пра нашу сутнасць. Гэта, на 
мой погляд, самае галоўнае.

Вельмі важна, што “Народная Воля” заклікае да сапраўднага 
нацыянальнага адраджэння, да Беларушчыны.

У Беларусі толькі некалькі такіх газет, але на першым месцы для мяне 
– менавіта “Народная Воля”.

Расія спрабуе пазбавіць Беларусь 
статусу транзітнай краіны

З 1 лістапада іншаземцы 
не могуць патрапіць у Расію 
праз Беларусь. Расійскі бок 
запатрабаваў, каб замежнікі, 
якія ўязджаюць на іх тэрыторыю 
з Беларусі, перасякалі мяжу праз 
міжнародныя пункты пропуску.

«Расія ўбачыла праблему 
там, дзе не бачыла яе 20 гадоў», 
– так ахарактарызаваў сітуацыю 
прэс-сакратар МЗС Беларусі 
Дзмітрый Мірончык.

Прадстаўнік МЗС назваў 
адсутнасць мяжы з Расіяй 
адным з важных дасягненняў 
саюзных адносін, паколькі яно 
азначае поўную свабоду пера-
мяшчэння. «Мы лічым, што 
гэтая сістэма эфектыўная,  
разумная і дастатковая з 
пункту гледжання захавання 

бяспекі, – адзначыў Мірончык. 
–  Калі нашы партнёры лічаць, 
што гэта для іх нязручна, тады 
трэба вырашаць гэтае пытан-
не”. І, паводле слоў Мірончыка, 
“варыянтаў яго вырашэн-
ня некалькі. Не толькі шля-
хам абсталявання расіянамі 
пунктаў пропуску, але і шля-
хам ўзаемнага прызнання віз для 
мэт транзіту. Дарэчы, гэты 
механізм, створаны ў рамках 
СНД, прымяняўся і расійскім, і 
беларускім бакамі, але на пачат-
ку 2000-х менавіта Масква пер-
шай ад яго адмовілася”.

Зараз гэтую тэму 
абмяркоўваюць спецыялісты на 
самых розных узроўнях.

Няўжо канфлікт перарасце ў 
новую “вайну” Расіі з Беларуссю?

Пасля сустрэчы на мінулым тыдні  
з Аляксандрам Лукашэнкам Лідзія Ярмошына 

заявіла, што будзе перапрызначана старшынёй 
Цэнтральнай выбарчай камісіі.

ЦВК яна ўзначальвае ўжо 20 (!) гадоў –  
з 6 снежня 1996 года. 

29 снежня Ярмошынай спаўняецца 63 гады. 

БЛІЦ

Аляксандр ГАРЦУЕЎ, галоўны 
рэжысёр Рэспубліканскага тэатра 

беларускай драматургіі:
– Упершыню ад вас пра гэта 

чую. Я настолькі далёкі ад палітыкі... 
Прызначыў Ярмошыну, значыць, 
прызначыў. Мне гэта ўсё роўна. Я займа-
юся сваёй справай – тэатрам, я цалкам 
паглыблены ў яго. Калісьці ў маладосці 
цікавіўся палітыкай, а цяпер – не.

Алесь МАРА, мастак:
– Не! Не згодны! Мусіць, 

адбываецца крызіс у апаратна-кадравых 
перастаноўках. Такога кадра, як 
Ярмошына, знайсці ўжо не так проста.

Міхаіл КАДЫРАЎ,  
доктар сельскагаспадарчых навук, 

прафесар: 
– Перапрызначэннем Ярмошынай 

Лукашэнка ясна, выразна, адкрыта, 
нахабна сказаў беларускаму грамадству: 

усё ў Беларусі застанецца па-ранейшаму. 
У выбарчай сістэме, у палітычным 
жыцці (калі тое, што зараз маецца ў нас, 
можна назваць палітычным жыццём), 
ва ўмовах падбору кадраў... Гэта 
значыць, што ранейшы аўтарытарна-
дыктатарскі курс, які прывёў краіну 
ў балота дэградацыі, з якога не відаць 
выйсця, будзе працягвацца. Гэтым 
прызначэннем ён таксама дае зразумець, 
што альбо ён яшчэ надоўга, альбо 
рыхтуецца ў бліжэйшы час на нейкія 
дзеянні, якія тычацца асабіста яго, і 
для гэтага неабходна выбарчая сістэма 
пад назвай «Ярмошына». Другое больш 
верагодна. Здзіўляе поўная абыякавасць 
да рэакцыі на перапрызначэнне 
Ярмошынай заходніх структур, заходняй 
палітычнай грамадскай думкі, ад якой, 
здавалася б, цяпер для Беларусі нешта 
значнае залежыць. Я ўжо не кажу пра 
абыякавасць да рэакцыі беларускага 
«народца». Прозвішча «Ярмошына» 

ўвойдзе ў гісторыю Беларусі і стане 
намінальным. 

Аляксандр ЗІНКЕВІЧ,  
дырэктар Палаца мастацтва: 

– Я вельмі далёкі ад гэтага працэсу 
і не маю з гэтай нагоды наогул ніякага 
меркавання.

Павел ДАНЕЙКА, эканаміст:
– Што я магу сказаць?.. А што, у 

мяне нехта пытаўся? І якая розніца – 
прызначыў-перапрызначыў…
Аляксандр ГРЫНКІН, фермер: 

– Старшыня ЦВК – гэта ж як 
зіц-старшыня. Чалавек на гэтай 
пасадзе нічога не вырашае! Бюлетэні 
надрукаваць, бюлетэні сабраць. Мне 
асабіста, напрыклад, Лідзія Ярмошына 
не падабаецца. Але, з іншага боку, 
навошта марнаваць энергію, шукаць 
новую персону на гэтую пасаду, калі яна, 
вобразна кажучы, пустое месца? 

Аляксандр КНЫРОВІЧ, 
бізнесмен: 

– Абсалютна не ў Ярмошынай спра-
ва. Яна сама заўсёды казала, што лічыць 
сябе толькі вінцікам у вялікай бюра-
кратычнай машыне дзяржавы. На сут-
насць справы прызначэнне яе ў каторы 
раз старшынёй ЦВК не ўплывае. Тым 
больш не мае значэння, колькі гадоў 
Лідзіі Міхайлаўне Ярмошынай. Не 
зменіць справу тое, калі на гэтае месца 
прыйдзе іншая, напрыклад 23-гадовая, 
«Ярмошына».

Руслан ВАШКЕВІЧ, мастак:
– Мяне як мастака эстэтычна абражае 

перш за ўсё вонкавы бок справы. Як 
кажуць прафесійныя матэматыкі: “Калі 
формула выглядае прыгожа, значыць, 
яна верная”. Тут і лічбы крывыя, і 
выглядае гэта ўсё жудасна.

Апытвала Алена МАЛОЧКА.

СКАЗАНА!

Аляксандр Лукашэнка: 
– Па-рознаму да гэтага могуць ставіцца ў нас асобныя «таварышы».  

Але нават яны разумеюць, што ў свеце, напэўна, няма дзяржавы, дзе б так 
эфектыўна працавала Цэнтральная выбарчая камісія. Мы вывучалі гэтае 
пытанне, праводзілі сацыялагічныя даследаванні: не проста большасць – 
пераважная большасць станоўча ацэньвае працу ЦВК і старшыні.

(Падчас рабочай сустрэчы А.Лукашэнкі са старшынёй Цэнтрвыбаркама Л.Ярмошынай.  
25 лістапада 2016 г.)

КРоПКІ НАд І

«Маштабнага даследавання менавіта  
па Цэнтрвыбаркаме не праводзілася…» 

“Народная Воля” вырашыла 
ўдакладніць: хто і калі праводзіў 
сацыялагічныя даследаванні, 
вынікамі якіх стала такая 
высокая адзнака дзейнасці 
ЦВК і спадарыні Ярмошынай? 
Нідзе раней у СМІ падобная 
інфармацыя не з’яўлялася.

Сёння ў Беларусі існуюць 
тры буйныя дзяржаўныя 
сацыялагічныя ўстановы – Інсты-
тут сацыялогіі Нацыянальнай 
акадэміі навук, Цэнтр 
сацыялагічных і сацыяльна-
палітычных даследаванняў БДУ і 
Інфармацыйна-аналітычны цэнтр 
пры Адміністрацыі прэзідэнта 
Рэспублікі Беларусь.

…Тэлефаную ў Цэнтр 
сацыялагічных і сацыяльна-
палітычных даследаванняў БДУ. 
Дырэктар установы, доктар 
сацыялагічных навук, прафесар 
Давід Ротман кажа, што “на 
правядзенне такіх даследаванняў  
цэнтр заказаў не атрымліваў”.

– Сапраўды, мы праводзім 
вельмі шмат даследаванняў, 
якія звязаны з вывучэннем 
грамадска-палітычнай сітуацыі 
ў Беларусі, – выказаў сваё мерка-
ванне прафесар Ротман. – Гэта 
і штогадовы маніторынг па 
грамадска-палітычнай сітуацыі, 
і даследаванні ў перыяд электа-
ральных кампаній, якія мы робім, 

пачынаючы з 1989 года. Але з 
нагоды працы Цэнтральнай 
выбарчай камісіі даследаванняў 
ніколі не праводзілі. Хутчэй 
за ўсё, дадзеныя даследаванні 
праводзіў Інфармацыйна-
аналітычны цэнтр пры 
Адміністрацыі прэзідэнта.

Дырэктар Інстыт у та 
сацыялогіі НАН Беларусі, доктар 
сацыялагічных навук, прафе-
сар Ігар Катляроў сцвярджае, 
што яго падначаленыя такса-
ма адмысловых даследаванняў 
наконт працы ЦВК альбо кан-
крэтных устаноў і іх кіраўнікоў 
не рабілі.

– Сёлета пасля парламенц-
кай кампаніі мы праводзілі дас-
ледаванне, адно з пытанняў яко-
га гучала так: «Як вы лічыце, на 
якім узроўні прайшлі выбары?»

– А раней падобныя 
пытанні вы ўключалі ў свае 
даследаванні? 

– Не. Толькі цяпер мы 
рабілі такое апытанне. Гэта 
не быў чыйсьці заказ, гэта 
наш сацыяльна-палітычны 
маніторынг, вывучэнне 
сацыяльна-палітычнай сітуацыі 
ў краіне. 

Ну і нарэшце тэлефаную 
ў Інфармацыйна-аналітычны 
цэнтр пры Адміністрацыі 
прэзідэнта Рэспублікі Беларусь. 

(Вядома, што асноўны заказчык 
сацыялагічных даследаванняў 
цэнтра – ідэалагічнае ўпраўленне 
Адміністрацыі прэзідэнта.) Чую: 
“Мы – тэхнічныя выканаўцы 
і вынікі сацдаследаванняў не 
каментуем. Усе дадзеныя нашых 
сацапытанняў накіроўваюцца ва 
ўпраўленне, і ідэолагі самі выра-
шаюць, як імі распараджацца: 
даваць інфармацыю ў СМІ ці не 
даваць”.

Што тычыцца даследаванняў 
наконт працы Цэнтрвыбаркама і 
яго старшыні Лідзіі Ярмошынай, 
то, “зразумела, асобнага маштаб-
нага даследавання менавіта па 
Цэнтрвыбаркаме па ўсёй краіне 
не праводзілася”, кажуць у ІАЦ. 
Супрацоўнікі цэнтра так тлу-
мачаць цытату А.Лукашэнкі: “У 
рамках іншых сацдаследаванняў, 
якіх праводзіцца процьма, ёсць 
шмат пытанняў пра выба-
ры, пытанняў якіх заўгодна, 
але паколькі падрыхтоўкай і 
арганізацыяй выбараў займаецца 
Цэнтрвыбаркам, то ўсе адказы 
рэспандэнтаў, якія тычыліся 
таго, што выбары прайшлі на 
высокім  узроўні, аўтаматычна 
расцэньваюцца, што гэта заслу-
га ЦВК. І, зразумела, пра вынікі 
гэтых даследаванняў інфармацыя 
падаецца кіраўніку краіны”.

Вольга ГРЫНЯВІЦКАЯ.

Ці згодны вы  
з перапрызначэннем Лідзіі Ярмошынай?

З такім пытаннем “Народная Воля”  
звярнулася да прадстаўнікоў розных колаў грамадскасці. 
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Беларусь. Мінск
Талон на адну паездку ў назем-

ным транспарце абыдзецца 
мінчаніну і госцю сталіцы ў 50 капе-
ек ці ў 55, калі набываць квіток у 
вадзіцеля. Метро каштуе 55 капе-
ек. Па курсе Нацбанка гэта 26 і 
28 еўрацэнтаў. Сярэдні афіцыйны 
заробак у краіне, паводле да- 
дзеных Белстата, складае 353 еўра. 
Значыць, беларус можа праехаць 
на метро за месяц каля 1260 разоў, 
а на наземным транспарце – 1357. 
Калі браць праязны на 30 дзён і 
на ўсе 4 асноўныя віды транспарту, 
то абыдзецца гэта ў даволі вялікую 
суму – 41,5 рубля (20,1еўра). Пры 
сённяшніх сярэдніх заробках мы 
зможам набыць толькі каля 18 такіх 
праязных білетаў. 

Літва. Вільнюс
У сталіцы нашай бліжэйшай 

суседкі поўны білет на адну паездку 
каштуе 1 еўра, студэнцкі на палову 
менш – 50 еўрацэнтаў. А для сталых 

асоб (80+) зніжка ўвогуле складае 80 
працэнтаў, квіткі яны набываюць за 
20 еўрацэнтаў, больш маладзейшыя 
пенсіянеры – за 50 цэнтаў. 

Сярэдні налічаны заробак у 
Літве ў кастрычніку склаў 756 еўра. 
Значыць, сярэдні літовец можа пра-
ехаць на транспарце 800 разоў, сту-
дэнт 1600, а пенсіянер, якому за 80, 
– 4000 разоў. Калі браць праязны 
на месяц, то поўны білет абыдзец-
ца амаль у 29 еўра, студэнцкі – у 
15 еўра, а льготны будзе каштаваць 
усяго каля 6 еўра. Значыць, літовец 
можа ўвесь заробак патраціць на 
26 поўных праязных білетаў. І гэты 
паказчык, як бачым, значна большы 
за аналагічны ў Беларусі.

Латвія. Рыга
У жыхароў Латвіі іншая 

сітуацыя: у вадзіцеля квіток на 
паездку абыдзецца ажно ў 2 еўра, 
у адмысловым кіёску яго можна 
набыць за 1,15 еўра. Для студэнтаў 
у Рызе, як і ва ўсёй Еўропе, існуе 

значная зніжка – білет каштуе 30 
еўрацэнтаў. Пры сярэднім заробку ў 
896 еўра карціна даволі пужаючая ў 
параўнанні з нашай. Атрымліваецца, 
што сярэднестатыстычны рыжанін 
можа праехаць у грамадскім транс-
парце толькі 400 альбо 779 разоў 
за месяц. Давайце паглядзім і на 
праязныя білеты, якімі карыстаецца 
большасць жыхароў сталіцы Латвіі.

Поўны білет на ўсе накірункі і 
дні абыдзецца рыжаніну нятанна – 
ажно 50 еўра. Ільготны для пра-
цуючых пенсіянераў каштуе крыху 
танней – 40 еўра. А вось выкладчыкі 
і студэнты могуць ездзіць вельмі 
танна – усяго за 16 еўра. 

Польшча. Варшава
Жыхары Варшавы ў сярэднім 

атрымліваюць зараз даволі вялікія 
ў параўнанні з беларусамі (нават 
мінчанамі) заробкі – каля 941 еўра. 
Поўны кошт адной паездкі праз усе 
зоны (у Варшаве іх дзве) абыдзецца 
ў 7 злотых (1,6 еўра), а льготны ў два 

разы менш – 3,5 злотага (0,79 еўра). 
За праязны на 30 дзён на дзве зоны ў 
Варшаве давядзецца аддаць 210/105 
злотых (47/23,6 еўра). Праезд для 
маладых будзе яшчэ таннейшы – 98 
злотых (22,05 еўра). Для пажылых 
(75+) такі білет абыдзецца ў 50 зло-
тых (11,25 еўра).

Калі патраціць увесь заробак, 
дык жыхар Варшавы можа набыць 
588/1191 аднаразавых квіткоў ці 
20/39/42/83 праязныя на месяц у 
залежнасці ад праў на льготы. Гэта 
ў любым выпадку больш, чым можа 
купіць праязных мінчанін.

Украіна. Кіеў
У Кіеве афіцыйныя заробкі 

яшчэ меншыя, чым у нас, – усяго 
195 еўра! Але і кошты на аднаразо-
выя квіткі таннейшыя – на наземны 
транспарт 3 грыўні (12 еўрацэнтаў), 
на метро 4 грыўні (15 еўрацэнтаў). 
Атрымліваецца, кіяўлянін можа сабе 
дазволіць 1625 паездак на наземным 
ці 1300 – на метро. Месячны пра-

язны на 4 віды транспарту бывае ў 
Кіеве трох тыпаў: поўны (550 гры-
вень, ці 20,05 еўра), студэнцкі (275 
грывень, ці 10,3 еўра) і вучэбны 
(137,5 грыўні, ці 5,01 еўра). З гэтага 
вынікае, што за сярэдні заробак ва 
Украіне можна набыць каля 10/18/38 
праязных на месяц на ўсе віды гра-
мадскага транспарту. 

Расія. Масква
У масквічоў сярэдні заробак 

– 525 еўра. Білет на адну паездку 
на наземным транспарце па білеце 
«Адзіны» (праезд па ўсіх зонах) 
каштуе 50 рублёў (0,74 еўра). 
Адзіны білет на 90 дзён на ўсе зоны 
і віды транспарту (на монарэльсавы 
транспарт і метро абмежаванне ў 70 
паездак) абыдзецца ў 2550 рублёў 
(37,75 еўра). Ільготны безлімітны 
праязны для вучняў і студэнтаў 
дзеліцца на два тыпы: наземны (240 
руб./3,55 еўра) і метро/монарэльса-
вы транспарт (365/5,4). Калі разгля-
даць, колькі білетаў можна набыць 

на маскоўскі сярэдні заробак, то 
атрымліваецца наступная карціна: 
709 паездак па аднаразовым білеце, 
13 поўных абанементаў і 147/94 
студэнцкія на наземны і метро/
монарэльсавы транспарт адпаведна.

***
Нельга сказаць, што наш 

Мінтранс хлусіць. Што тычыц-
ца аднаразовых квіткоў – у нас 
сапраўды амаль самы танны тарыф 
у параўнанні з суседзямі. Але ж 
развітая дыферэнцыраваная сістэма 
аплаты і льгот у іншых краінах 
поўнасцю перакрывае гэты наш 
плюс. Калі глядзець па праязных, то 
танней атрымліваецца амаль ва ўсіх 
нашых суседзяў – краінах ЕС.  А калі 
яшчэ ўлічваць тое, што відаў аплаты, 
якія дазваляюць грамадзянам сама-
стойна выбіраць самы аптымальны 
варыянт, у большасці прыведзеных 
краін нашмат больш, чым у нас, то 
мы відавочна прайграем.

Багдан САКАЛОЎ.

Што ж такое магло 
здарыцца з простым 
селянінам,  добрым 
гаспадаром, каб яго судзілі? 

З сухіх вытрымак з 
крымінальнай справы 
вынікае, што інцыдэнт 
адбыўся яшчэ 9 мая 2014 года. 
Менавіта ў той святочны 
дзень сям’я Бельчукоў мела 
канфлікт з супрацоўнікам 
ДАІ з-за свайго самаробнага 
трактара. Той, хто хоць 
крыху ведае пра вясковае 
жыццё, зразумее, што такі 
канфлікт можа адбыцца з кім 
заўгодна. Бо ў нашых вёсках 
ледзь не ва ўсіх гаспадарках, 
дзе ёсць мужыкі, якія яшчэ 
не спіліся і працуюць на 
сваёй зямлі, трактары, як 
правіла, самаробныя. На 
заводскі трактар “Беларус” 
грошай у вяскоўцаў няма, 
а калі б і знайшліся, то 
давялося б шукаць яшчэ 
амаль столькі ж, каб 
хапіла на запчасткі. Вось і 
даводзіцца мужыкам быць і 
інжынерамі-канструктарамі, 
і аўтадызайнерамі, бо 
часам трапляюцца такія 
экзэмпляры, якія можна 
смела накіроўваць на 
выстаўку. Дэталі шукаюць 
на сметніках, бяруць у 
знаёмых: рухавік – ад адной 
машыны, руль – ад іншай. 
Дапамагаюць усе сяляне. 
Дый дзецям ёсць цікавы 
занятак. Але… 

У той дзень ратаваць 
трактар ад супрацоўніка 
ДАІ Сяргея НЕЛІПОВІЧА 
кінулася, бадай, уся вёска. 
Потым у судзе міліцыянеры 
скардзіліся, што ўсе тыя 
“нехарошыя” сяляне не 
падпарадкоўваліся іх 
патрабаванням. Неліповіч 
абвінаваціў брата Мікалая 
– Аляксандра Бельчука – у 
гвалтоўных дзеяннях. На 
селяніна склалі пратакол, і 
суд стаў на бок міліцыянера. 
У выніку Аляксандра 
пакаралі арыштам на тры 
месяцы. Што да яго брата 
Мікалая, якога цяпер судзяць, 
то міліцыянеры чамусьці 
ўзгадалі пра яго толькі амаль 
праз два з паловай гады, 12 
кастрычніка 2016 года. І зноў 
не абышлося без інцыдэнтаў. 

Як распавядаюць самі 
Бельчукі, у вёску прыехалі 
невядомыя людзі ў 
цывільным, схапілі Мікалая і 
гвалтам пацягнулі ў бок лесу. 
Напалоханыя сваякі кінуліся 
ўслед. Дагналі машыну, 
на якой невядома куды 
спрабавалі завезці Мікалая. 
Тут і суседзі падаспелі на 
падмогу. Адзін з іх, Віктар 
Палявік, спытаў: “Хто вы 
такія?” – і адразу атрымаў 
па назе. Але нападнікі гэтым 
не абмежаваліся: Віктара 
ўдарылі ў твар, потым 
павалілі на зямлю і збілі 
нагамі. Яго жонку Святлану 
схапілі за горла, заламалі 

руку і тварам паклалі 
на багажнік. Пры гэтым 
невядомы запытваў: “Цяпер 
разумееш, хто я такі?!” 
Жанчыну ўдарылі і адкінулі 
на ўзбочыну. Прагучалі 
стрэлы…

Зараз дакладна вядома, 
што тымі самымі незнаёмцамі 
былі супрацоўнікі АМАПа, 
якія чамусьці прадставіліся 
памежнай службай, і 
яны ўжылі табельную 
зброю. Навошта? На гэтае 
пытанне прэс-служба 
абласной міліцыі адказала 
такім чынам: “Аўтамабілі 
пад кіраваннем знаёмых 
і сваякоў падследнага 
сталі перашкаджаць руху 
службовага аўтамабіля 
уаз. На выкарыстан-

не пробліскавых маячкоў, 
сірэны, а таксама патра-
баванне саступіць даро-
гу праз гукаўзмацняльныя 
прылады кіроўцы не 
рэагавалі. У мэтах спынення 
транспартнага сродку 
аднаго з правапарушальнікаў 
супрацоўнік АМАП 
выкарыстаў табельную 
зброю.

Ён здзейсніў адзін папе-
раджальны стрэл у паветра. 
Аднак правапарушальнікі 
пр а ц я г н у л і  с в а е 
супрацьпраўныя дзеянні і 
перашкаджалі дзеянням 
супрацоўнікаў міліцыі. У 
сувязі з гэтым у мэтах спы-
нення транспартнага срод-
ку правапарушальніка быў 
здзейснены адзін стрэл у 

задняе кола аўтамабіля”. 
М і л і ц ы я н е р ы 

сцвярджаюць, што Мікалай 
быў у вышуку. Аднавяскоўцы 
абураюцца, што незадоўга да 
гэтага інцыдэнту ў Бельчукоў 
быў крадзеж (на жаль, для 
цяперашняй вёскі гэта 
звычайная справа), і яны 
самі выклікалі міліцыю. 
Тады ў міліцыянераў не 
было ніякіх прэтэнзій да 
Мікалая. Але… Нават у 
гэтым сухім паведамленні 
паміж радкоў чытаецца 
сапраўдная трагедыя, якая 
адбылася ў вёсцы. Да якой 
жа ступені трэба было 
“дастаць” тых сялян, якія з 
усіх сіл імкнуцца выжыць 
на сваёй зямлі, працуючы 
ад зары да зары, каб гэтым 

дзецюкам у чорным давялося 
страляць?! Ці ўяўляе сабе той 
даішнік, як можна працаваць 
на гаспадарцы без трактара?! 
Ці спрабавалі тыя амапаўцы 
ўзараць поле, пасадзіць 
гародніну, палоць, паліваць, 
касіць, гадаваць жывёліну?!

З боку сялян, магчыма, 
і было нейкае парушэнне 
закона. Але ж людзі ў 
пагонах павінны разумець, 
што іх задача – не дапусціць 
абвастрэння сітуацыі, не 
справакаваць людзей на 
рашучыя дзеянні. Хочацца 
спадзявацца, што суд зверне 
ўвагу на гэтую акалічнасць.

Дарэчы, сям’я Бельчукоў 
мела магчымасць у свой час 
з’ехаць на сталае жыццё ў 
Амерыку. Браты-фермеры 
кажуць, што вырашылі 
застацца і працаваць на 
сваёй зямлі. Ці маглі яны 
тады сабе ўявіць, што 
працаваць будуць у “зоне 
рызыкоўнага земляробства” і 
не толькі з-за нашага клімату 
і не надта добрай глебы. Вось 
ужо адзін брат як злачынца 
адбыў пакаранне за нібыта 
напад на міліцыянта, другі 
– пад вартай у чаканні 
прысуду.

У знак пратэсту Мікалай 
Бяльчук трымае галадоўку 
з 1 лістапада. Канваіры 
прыводзяць яго на судовае 
пасяджэнне пад рукі, бо з-за 
галадоўкі ён ужо не можа 
хадзіць самастойна. 

Любоў ЛУНЁВА.
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ІНІЦЫЯТЫВАПРоБЛЕМНАЯ  ТЕМАПАдРАБЯЗНАСЦІ СІТУАЦЫЯ

Игорь КОРЗУН:

«В город нужно 
вернуть деревья!»

Что защищает жителей Минска от вредного воздействия автомобильного транспорта? 
Почему столичные власти не принимают закон о настоящей компенсации  

за вырубку деревьев застройщиками и ремонтниками?  
Что такое экосистемные услуги? 

Почему Минск в ближайшие годы останется без деревьев на всех главных улицах? 
Почему «Зеленстрой» уничтожает шедевры ландшафтной архитектуры Беларуси?

Ответы не только на эти вопросы – в разговоре с Игорем Корзуном, фотографом и режиссером,  
который стал экологом, руководителем кампании «Городской Лесничий».

 – Па вялікім рахунку 
гэтае першынство асабліва 
нічым не адрознівалася 
ад папярэдніх, калі казаць 
пра размеркаванне месцаў 
на п’едэстале, – кажа 
наш суразмоўца. – БАТЭ 
традыцыйна за некалькі 
тураў да фінішу заваяваў 
“золата”, а затым салігорскі 
“Шахцёр” і мінскае “Дынама” 
– таксама па традыцыі – 
размеркавалі паміж сабой 
“серабро” і “бронзу”.  Інтрыгі 
не адбылося, перавага 
барысаўскай каманды была 
бясспрэчная.

– Чаму ніхто не можа 
скласці канкурэнцыю бАТЭ?

– У барысаўскага клуба 
цудоўная інфраструктура, 
добра пастаўлена работа з 
развіццём дзіцячага футбола, 
юнакамі. І лепшыя выхаванцы 
затым трапляюць у каманду 
майстроў. Акрамя таго, у 
фінансавым плане барысаўскі 
клуб – устойлівы калектыў. 
Перамогі ў міжнародных 
турнірах прынеслі добрыя 
грошы.

– Можа быць, гэтае 
першынство вас нечым 
уразіла?

– Уразіла тое, што, як і 
ў мінулыя гады, балельшчыкі 
не ідуць на стадыёны. 500–
700 гледачоў на трыбунах 
– гэта смех скрозь слёзы. 
Атрымліваецца, што футбол 
мала каму цікавы. І тады 
паўстае пытанне: а для каго, 
уласна кажучы, гуляюць 
футбалісты? Для ўласнага 
заробку? Для жонак і блізкіх? 
Вельмі сумна, бо футбол 
заўсёды быў відам спорту, 
які складаецца з яднання 
балельшчыкаў і ігракоў. А 
зараз атрымліваецца, што 
апошнія пераважна гуляюць 
самі для сябе. Гэта самая 
сапраўдная бяда беларускага 
футбола! Дарэчы, і самім 
футбалістам не вельмі цікава 
праводзіць матчы пры пустых 
трыбунах.

– Ці ёсць рэцэпт ад гэтай 
“хваробы”?

– Трэба стварыць такія 
ўмовы для гледача, каб яго ўсё 
задавальняла. Па прыкладзе 
хакейнага мінскага “Дынама”, 
якое збірае на свае гульні 
па 12 тысяч гледачоў, а то і 
больш. Свята патрэбна – з 
шоу, буфетам… Але калі 
футбалісты будуць паказваць 

дрэнны футбол, то і буфет 
не дапаможа. Федэрацыя 
футбола, напрыклад, спрабуе 
рабіць нейкія піяр-крокі, 
каб балельшчыкі прыходзілі 
падтрымаць зборную, але і 
гэта не заўсёды спрацоўвае. 
Няма выніку – няма гледача.

– Сезон запомніцца, 
напэўна, яшчэ і тым, што 
было афіцыйна агучана 
пра выпадкі дамоўленых 
матчаў, былі ўзбуджаны 
крымінальныя справы. Гэта, 
на ваш погляд, выпадковасць 
для беларускага футбола ці 
ўжо заканамернасць?

– Думаю, выпадковасць. 
Добра, што ўзяліся за гэтую 
справу праваахоўнікі, УЕФА 
падключылася, беларуская 
федэрацыя… Бо калі 
футбалісты будуць яшчэ і 
падманваць балельшчыкаў, то 
хутка на трыбунах увогуле не 
ўбачым ніводнага чалавека. 
Зрэшты, дамоўленыя гульні 
больш характэрны для 
ніжэйшых ліг.

– Чаму спартсмены 
пагаджаюцца ўдзельнічаць у 
такіх брудных гульнях?

– Грошы вочы засцяць. 
Моладзь хоча добра жыць, 

але жаданні часам не 
супадаюць з магчымасцямі. 
Вось і ідуць, як кажуць, на 
пагадненне з д’яблам. Я 
ўвогуле хачу сказаць, што 
ў свой час нават не вельмі 
добрыя ігракі атрымлівалі 
досыць вялікія заробкі, і гэта 

разбэсціла людзей. А падчас 
крызісу клубы зменшылі 
свае бюджэты, адчулі гэта 
на сабе і футбалісты. Тым 
больш у асобных камандах 
былі затрымкі з выплатай 
заробкаў. І спакуса атрымаць 
“лёгкія” грошы стала іспытам, 

які некаторыя не прайшлі. 
Прыкра гэта ўсё, але такія 
рэаліі сённяшняга жыцця. 
Мне проста сорамна за тых 
людзей, якія ганьбяць слова 
“футбол”.

Алесь СІВЫ.

ФІНІш

Вадзім ЖУК:
«500–700 гледачоў на трыбунах –  

гэта смех скрозь слёзы»
У мінулую нядзелю завяршыўся чарговы чэмпіянат Беларусі па футболе. Яго вынікі карэспандэнт 

“Народнай Волі” падводзіць з суддзёй міжнароднай катэгорыі.

«Граніт» і «Белшына» – на выхад
У мінулыя выхадныя завяршыўся чарговы чэмпіянат краіны па футболе.

Вось вынікі апош-
няга тура: “Тарпеда-
БелАЗ” (Жодзіна) – 
“Шахцёр” (Салігорск) – 
1:1, “Славія” (Мазыр) – 
“Дынама” (Мінск) – 1:0, 
“Іслач” (Мінскі раён) – 
“Слуцк” – 2:0, “Нёман” 
(Гродна) – “Нафтан” 
(Наваполацк) – 
0:1,  “Белшына” 
(Бабруйск) – “Граніт” 
(Мікашэвічы) – 1:1, 
“Мінск” – “Крумкачы” 
(Мінск) – 1:0, “Дынама” 
(Брэст) – “Віцебск” – 
3:0, БАТЭ (Барысаў) – 
“Гарадзея” – 5:0.

Выніковае турнірнае становішча
Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі

БАТЭ 30 22 4 4 73–25 70
Шахцёр 30 17 8 5 46–20 59
Дынама (Мн) 30 15 10 5 46–28 55
Мінск 30 15 8 7 49–24 53
Тарпеда-БелАЗ 30 13 9 8 47–33 48
Віцебск 30 12 6 12 30–26 42
Іслач 30 11 8 11 33–39 41
Дынама (Бр) 30 11 7 12 38–38 40
Гарадзея 30 8 14 8 36–39 38
Славія 30 9 8 13 33–49 35
Крумкачы 30 9 6 15 24–39 33
Слуцк 30 6 12 12 22–34 30
Нафтан 30 7 8 15 25–46 29
Нёман 30 7 8 15 21–36 29
Белшына 30 5 10 15 34–45 25
Граніт 30 5 10 15 20–56 25

P.S. Такім чынам, “Граніт” і “Белшына” пакідаюць вышэйшую лігу. 
На іх месца прыйдуць у наступным сезоне “Гомель” і магілёўскі “Днепр”.

Смертельная пыль
Многолетние исследо-

вания показали, что каждая 
седьмая смерть на планете 
связана с грязным воздухом. 
Причем более 60% случаев – 
не с поражениями дыхатель-
ной системы, а с сердечно-
сосудистыми заболеваниями: 
ишемической болезнью серд-
ца и инсультом. Дело в том, 
что главной проблемой горо-
дов стала мелкодисперсная 
пыль, оседающая в легких.

Истирание дорожного 
полотна, износ шин, выхло-
пы автомобилей и выбросы 
предприятий – вот откуда 
берется эта гадость, приводя-
щая к многочисленным про-
блемам со здоровьем. По сло-
вам Игоря Корзуна, руково-
дителя кампании «Городской 
Лесничий», главным защит-
ником минчан от выбросов 
автомобилей являются зеле-
ные насаждения.

«В городе основным филь-
тром от автомобильных 
выбросов являются деревья, 
которых с каждым годом 
становится все меньше: в 
настоящий момент все город-
ские деревья, их экосистем-
ные услуги не учитываются 
при разработке строитель-
ной документации, реализа-
ции того или иного проекта. 
Задайте вопрос разработ-
чикам или чиновникам раз-
личных городских админи-
страций: просчитали ли они 
стоимость экосистемных 
услуг? Многие из них удивят-
ся: что это такое и зачем 
это делать, ведь в регламен-
те это нигде не прописано?» 
– говорит фотограф и режис-
сер, ставший экологом.

Что же такое экосистем-
ные услуги? Это стоимость 
дезактивации и утилизации 
тех вредных веществ, кото-
рые поглощают либо нейтра-
лизуют деревья или другие 
зеленые насаждения.

«Сегодня стоимость эта 
у нас в десятки раз ниже, чем 
везде в мире. Но лет через 
5–10 мы будем платить за 
нейтрализацию и утилиза-
цию вредных веществ столь-
ко же, сколько в Европе: как 
за электричество и воду. И 
никуда не денемся. Нам сказа-
ли это наши государственные 
мужи. И стоимость экоси-
стемных услуг возрастет в 
10, а то и в 20 раз», – предо-
стерегает Корзун.
Чиновники страшнее 

бурелома
В мире давно поняли, 

что лозунг «Деревья – легкие 
города» далеко не фраза «под 
выборы» для политиков. Но 
не у нас…

Недавний ураган унич-
тожил в Минске сотни дере-
вьев. Но настоящим бедстви-
ем для минчан стал не он, 
а чиновники и застройщи-
ки. На спутниковых картах, 
изменения на которых мож-
но просмотреть в интернете, 
все прекрасно видно: выруб-
ка деревьев при стройках и 
реконструкциях носит вар-
варский характер! Был зеле-
ный участок, теперь вокруг 
«уплотнительной» высотки 
«выжженная земля» (рыжий 
песок с кое-где пробиваю-
щейся травой). Были аллеи 
вдоль магистральных улиц, 
теперь – «радующая» глаз 
чернота асфальта, с которой 
гарь летит прямиком в окна и 
в легкие. И не только она.

Когда бензин сгорает, сви-
нец и другие вредные веще-
ства в выхлопах оседают на 
асфальт. Его в зимнюю пору 
посыпают не мелким грави-
ем, как в Европе, а песком 
с солью. Песок и соль пере-
тираются в еще более мелкую 
труху и вместе с выхлопными 
газами поднимаются в воз-
дух. А пыль лучше всего ней-
трализуется деревьями, кото-
рые растут вдоль дорог. Но 

решить проблему озеленения 
городских улиц на сегодняш-
ний момент невозможно!

«В отличие от европей-
ских наши дороги посыпа-
ются отходами от добычи 
калийных солей, которые всем 
продает «Беларуськалий». В 
тех же Швеции, Норвегии, 
Финляндии, где автодороги 
и тротуары также покры-
ваются льдом и снегом, они 
посыпаются мелкой темной 
щебенкой, которая не рас-
сыпается, как песок. И без 
всякой соли, потому что в 
этом нет нужды. Потом эта 
щебенка собирается, моет-
ся и используется повторно, 
что экономит деньги бюдже-
та», – рассказал Корзун.

Но беда не только в том, 
что у нас тратятся на соль 
совсем не лишние деньги: 
«Продукция «Беларуськалия» 
стекает в почву и засаливает 
ее. Причем на глубину до полу-
тора метров. В окрестно-
стях дорог на расстоянии до 
10 метров от проезжей части 
почва на глубину метра зара-
жена вредными веществами с 
концентрацией в 40 раз выше 
допустимой! Поэтому любые 
попытки высаживать вдоль 
проспектов или других ожив-
ленных магистралей молодые 
деревья обречены на провал», 
– рисует страшную картину 
эколог.

Если взрослые деревья 
уходят корнями в глубину 
более полутора метров и еще 
могут забрать воду из более 
глубоких слоев, то молодые 
лишены воды, которая в 
почве быстро поглощается 
теми солями, которые щедро 
рассыпаются по белорусским 
дорогам. И деревья быстро 
засыхают от недостатка влаги 
и отмирания корневой систе-
мы.

Выходит, что в ближай-
шие годы весь город лишит-
ся деревьев вдоль крупных 
улиц?..

«Вернуть назад в город 
деревья вдоль оживленных 
магистралей теми силами, 
которыми это осуществля-
ется сейчас, невозможно! Если 
только городские власти пой-
дут на то, что опять будут 
сажать деревья с закрытой 
корневой системой – комом в 
полтора метра глубиной», – 
говорит Корзун.

Главный враг 
деревьев – 

«Зеленстрой»?
По словам руководи-

теля кампании «Городской 
Лесничий», борющегося за 
сохранение зеленых насажде-
ний, проблема еще и в том, 
что многие чиновники не зна-
ют и не хотят знать о том, как 
подобные проблемы решают-
ся в других странах.

Но неужели чиновники 
живут в другом городе? Они 
дышат другим воздухом? Как 
добиться, чтобы при стро-
ительстве не уродовалась 
окружающая среда? Чтобы 
при реконструкции дорог не 
уничтожались аллеи взрос-
лых деревьев? А если это 
делается, то не высаживались 
«прутики», засыхающие через 
год?

«Важна консолидация уси-
лий. Важно достучаться не 
только до чиновников, но и 
до жителей города», – уве-
рен Игорь Корзун. По его 
мнению, заинтересованность 
граждан не только в том, что-
бы контролировать деятель-
ность стройорганизаций и 
«Зеленстроя», сохраняя зеле-
ные насаждения. Ведь, как 
это ни странно, именно эта 
организация является едва ли 
не главным врагом «зеленых 
легких» столицы.

Закон о компенсационных 
посадках за вырубку деревьев 
застройщиками и ремонтни-
ками есть, но он напомина-
ет издевательство: «Знают 
ли эти чиновники, каковы 

сейчас экосистемные услуги 
40-летнего тополя высотой 
22 метра и диаметром кроны 
около 30 метров, у которого 
она начинается с высоты 5 
метров? Вряд ли. Сейчас это 
около 200 долларов в год. А по 
нашим законам его «компен-
сируют» посадкой 5-летнего 
«прутика», и сажается он 
там, где для него есть место. 
Чаще всего – в районе кольце-
вой», – рассказал Корзун. 

Но ведь у «Зеленстроя» 
есть машина, которая может 
выкапывать 40-летние дере-
вья с огромным комом земли 
и сажать их даже около маги-
стралей, возвращая зелень 
туда, где не приживаются 
«прутики»!

«На город таких машин 
две. Одна в «Зеленстрое» 
Партизанского района, вто-
рая в частных руках. Машина 
«Зеленстроя» работает на 
оказание внешних услуг, явля-
ется предметом зарабаты-
вания денег. Чтобы пересчи-
тать случаи, когда она пере-
саживала деревья по городской 
нужде, наверняка пальцев 
на руке хватит. Мне они не 
известны», – заявил эколог.

Главный «городской лес-
ничий» не раз задавал вопро-
сы об этой машине.

«Мне отвечали: мы живем 
в трудное время, мы небога-
тая страна, у нас нету денег 
на это. Мне хочется спро-
сить: а в 1950-е годы, когда 
Минск восстанавливали, 
были более «жирные» времена? 
Жили богаче? Но почему-то 
тогда деньги на это нашлись. 
А ведь автомобилей было в 
разы меньше, и так актив-
но защищаться от их нега-
тивного воздействия не тре-
бовалось», – говорит Игорь 
Корзун.

Почему же власти не 
добиваются, чтобы застрой-
щики, если уж нельзя избе-
жать необходимости уро-
довать город бетонными 
столбами, хотя бы не унич-
тожали деревья? Почему при 
ремонте и реконструкции 
дорог нещадно вырубают-
ся 40–60-летние красавцы? 
Почему нельзя принять про-
стой закон: пересчитываются 
все «стволы», прочие зеленые 
насаждения и потом восста-
навливаются? Ведь стоимость 
посадки 30–40-летних дере-
вьев упомянутой зеленхозов-
ской машиной стоит копейки 
в объемах затрат на строи-
тельство дома или прокладку 
километра дороги!
«Зеленая» коррупция

Но зато находятся деньги 
(и немалые: сотни тысяч дол-
ларов в год) на другую озеле-
нительную работу…

Спасают минчан от город-
ского смога не только дере-
вья. Но и газоны. Однако их 
беспощадно (до земли) выка-
шивает «Зеленстрой». Ничего 
не скажешь, «грамотная» тра-
та народных денег. Но куда 
больше уходит на «украша-
тельство» города яркими 
клумбами и миксбордерами 
(зелеными скульптурами).

«Как добиться от 
«Зеленстроя», чтобы он обра-
тил внимание на разработки 
сотрудников Ботанического 
сада и принял их в работу? Он 
как «облагораживал» Минск 
однолетними травянистыми 
растениями, так и продол-
жает. Все красиво, но нена-
долго. А стоит столько же, 
как посадить многолетники. 
Возникает вопрос: нет ли 
здесь коррупционной схемы?» 
– вопрошает Игорь Корзун.

«Когда мы говорим 
«Давайте сажать взрослые 
деревья», нам отвечают: 
«Нет денег». Но почему-то 
на ежегодное «облагоражива-
ние» города однолетниками 
деньги находятся. А задачи 
эти можно было бы решать 
многолетниками и кустарни-
ками, и экономить гигант-
ские средства. Так делается 
по всему миру, где при укра-
шении городов на 80% исполь-
зуются многолетники. Все 
миксбордеры сделаны таким 
образом, что начинают цве-
сти ранней весной и заканчи-
вают поздней осенью. И даже 
зимой никто их не выкаши-
вает, потому что все эти 
метелки и колоски выглядят 
красиво», – поясняет эколог.

Есть и другая проблема: 
«Зеленстрой» уничтожает 
шедевры ландшафтной архи-
тектуры Беларуси: «Своими 
компенсационными посад-
ками он регулярно портит 
построенные в Минске в  
1970-е годы шедевры, – рас-
сказал руководитель кампа-
нии «Городской Лесничий». 
– Это Слепянская водная 
система, которая нещадно 
«озеленяется», как и парк 
Дружбы народов. Его немцы 
считают шедевром ланд-
шафтной архитектуры, 
ведь подобного рода пар-
ки они стали создавать на  
10 лет позже».

Резюмируя, Игорь Корзун 
сказал, что ему хочется, 
«чтобы эти проблемы понял 
кто-то из чиновников и 
вступил в диалог с активи-
стами, экологами и сотруд-
никами Академии наук». 
Присоединимся к пожеланию 
и мы.

Олег ШЕПЕЛЮК.

Ніна 
СТУЖЫНСКАЯ:

«Перажываць 
з-за таго,  
што нам 

будуць кідаць 
бруд у спіну, 

дакладна  
не буду»

Старшыня грамадскай арганізацыі  
“Беларуская жаночая ліга”, вядомы гісторык  

Ніна Стужынская днямі аб’явіла пра стварэнне 
жаночай палітычнай партыі.

“Навошта гэта Стужынскай трэба?” – адразу 
адрэагавалі некаторыя палітыкі са стажам.

Вось як на гэтае пытанне адказала  
“Народнай Волі” сама Ніна Іванаўна.

– Вядома, некаторы скепсіс 
прысутнічае, але “Беларускай 
жаночай лізе” ўжо 20 гадоў – 
неабходны перамены, – гаво-
рыць Стужынская. – Мы 
паспрабуем перафарматаваць 
арганізацыю, будзем асвой-
ваць партыйнае будаўніцтва. 
Да таго ж проста надакучыла 
быць на другіх ролях! Бо жано-
чыя арганізацыі многія дагэ-
туль ўспрымаюць як абслугу 
– прыкладаў магу прывесці 
шмат! Таму мы вырашылі 
больш не марнаваць свой 
рэсурс на іншых, а засяродзіць 
яго на сваіх мэтах. Тым больш 
што яны ў нас самыя выса-
кародныя: абарона жанчын 
на рынку працы, шырокая 
сацыяльная праграма, якая 

ўключае ў тым ліку праблем-
ныя медыцынскія пытанні, 
бяспека, ёсць у нас вялікая 
праграма гуманітарных пера-
мен.

А што тычыцца 
негатыўных водгукаў, то веда-
еце, як кажуць амерыканцы? 
Я ўжо вельмі дарослая, каб 
не звяртаць на гэта ўвагі! І 
перажываць з-за таго, што нам 
будуць кідаць бруд у спіну, 
дакладна не буду. Мы цал-
кам самастойныя, і, упэўнена, 
наша партыйная дзейнасць 
будзе эфектыўнай.

Дарэчы, Ніна Стужынская 
плануе ўзяць удзел у маючых 
адбыцца выбарах у мясцовыя 
Саветы.

Марына КОКТЫШ.

З ПЕРшЫХ ВУСНАЎ

У кожны раён – 
беларускамоўную 

гімназію
“Таварыства беларускай 

мовы” звярнулася да міністра 
адукацыі Міхаіла Жураўкова 
з прапановай стварыць у 
кожным раёне нашай краіны 
гімназіі з беларускай мовай 
навучання. “Гэта здыме 
пытанне аб навучанні дзяцей 
на беларускай мове ў сувязі 
з закрыццём малакамплект-
ных школ у вёсках, а таксама 
павысіць узровень адукацыі 
вучняў, – піша ў сваім лісце 
Рада ТБМ. – Пачаць гэтую 
справу можна з цэнтраль-
ных раёнаў Мінскай вобласці: 
Стаўбцоўскага, мясціны 
якога звязаны з жыццём і 
дзейнасцю класіка нашай 
літаратуры Якуба Коласа, і 
Нясвіжскага, дзе на высокім 
міжнародным узроўні папу-
лярызуецца наша слаўная 
гісторыка-культурная спад-
чына”. 

У міністра па законе ёсць 
два тыдні, каб адказаць тава-
рыству.

СПАдЧЫНА

Віцебск  
адновіць  

барочны касцёл? 

Улады горада разам з 
кіраўніцтвам Віцебскай 
ката ліцкай дыяцэзіі 
разглядаюць пытанне пра 
аднаўленне ў абласным цэнтры 
на плошчы ля ратушы касцёла 
Святога Антонія.

Гісторыя святыні сягае 
ў XVII стагоддзе, калі быў 
пабудаваны драўляны касцёл. 
Потым ён стаў каменным, у 
1768 быў асвечаны і ў такім 
выглядзе прастаяў амаль два 
стагоддзі. Хараством касцёла 
захапляліся вядомыя мастакі 
Напалеон Орда і Юзэф 
Пешка, якія адлюстравалі 
яго для нашчадкаў. Унутраны 
роспіс у свой час рабілі Юдаль 
Пэн, Марк Шагал, Саламон 
Юдовін.

У час вайны касцёл быў 
значна пашкоджаны, і хаця 
навуковая камісія прызнавала, 
што будынак можа быць з 
поспехам адноўлены, яго ў 
1961 годзе проста знішчылі… 

Не з’ехалі ў Амерыку –  
пайшлі пад суд

Апошнім часам ледзь не штодня з’яўляюцца паведамленні, у якіх фігуруюць супрацоўнікі міліцыі. 
Яшчэ не сціхлі жарсці ў справе Івана Барбашынскага, брат якога загінуў у следчым ізалятары,  

як грамадскасць пачала сачыць за справай фермера Мікалая БЕЛЬЧУКА з вёскі  
Страдзеч Маларыцкага раёна, якая разглядаецца ў Брэсцкім раённым судзе. 

 Яго таксама абвінавацілі ў гвалце супраць міліцыянера. 

Станіслаў ШУШКЕВІч:
«Вярнуўся з ЗША  
і адразу наварыў 
дома бульбы…»

Першы кіраўнік незалежнай Беларусі распавёў “Народнай Волі”, як яго разам  
з Леанідам Краўчуком і Генадзем Бурбулісам прымалі ў Амерыцы.

8 снежня споўніцца 25 
гадоў з дня гістарычнага 
падпісання Белавежскіх 
пагадненняў у Віскулях. Трое 
з шасці падпісантаў дакумен-
та аб роспуску СССР – былы 
старшыня Вярхоўнага Савета 
Беларусі Станіслаў Шушкевіч, 
першы прэзідэнт Украіны 
Леанід Краўчук і першы 
дзяржсакратар Расіі Генадзь 
бурбуліс – нядаўна наведаліся 
ў Амерыку, дзе ўзялі ўдзел 
у юбілейных мерапрыем-
ствах, арганізаваных шэра-
гам амерыканскіх грамадскіх 
арганізацый і ўніверсітэтаў…

– 10 лістапада я вылецеў 
у ЗША, а вярнуўся дадо-
му толькі праз два тыдні, – 
распавядае падрабязнасці 
сваёй паездкі Станіслаў 
Станіслававіч. – Бо затым 
яшчэ наведаўся ў Эстонію, 
затым – у Кіеў… А ў Амерыцы 
выступаў ва ўніверсітэтах 
Вашынгтона, Бостана, у 
Гарвардскім універсітэце, дзе 
мы і сустрэліся з Краўчуком і 
Бурбулісам. Дарэчы, праграма 
гэтых мерапрыемстваў спачат-
ку была адна, але затым, калі 
на выбарах перамог Дональд 
Трамп, яе змянілі. І, шчыра 
кажучы, праграмай я быў про-
ста ўражаны! Меў сустрэчы з 
сенатарамі па іх запрашэнні, 
ва ўніверсітэтах нас паўсюль 
чакала проста гіганцкая 
аўдыторыя, а залы, што назы-
ваецца, проста лопаліся. Мы 
абмяркоўвалі ў адкрытым 
фармаце падзеі 25-гадовай 
даўніны і тое, што адбываецца 

ў свеце сёння.
– З Краўчуком і 

бурбулісам вы ў якіх 
адносінах?

– Добрыя адносіны. Калі 
ў Маскву прыязджаю, то, 
як правіла, знаходзім час 
з Бурбулісам сустрэцца і 
перакінуцца хоць некалькімі 
словамі. З Краўчуком 
таксама час ад часу бачуся. 
Яны, дарэчы, добра жывуць, 
маюць афіцыйныя офісы. Як 
у любой нармальнай краіне, 
дзе паважаюць сваіх былых 
кіраўнікоў. Пра сітуацыю ў нас 
лепш прамаўчу.

– Як вас у Амерыцы 
сустракалі?

– Цудоўна, але мне больш 
падабаецца, як сустракаюць 
у самалёце. Бо так ужо 
павялося, што ў кожным 
рэйсе знойдуцца некалькі 
чалавек, якія цябе пазнаюць і 
падзякуюць за грамадзянскую 
пазіцыю. Таму самалюбства 
маё было задаволена і на гэты 
раз. Дарэчы, з-за забастоўкі 
работнікаў “Люфтганзы” 
турнэ праходзіла па даволі 
складаным маршруце, але 
прыём у ЗША быў проста 
шыкоўны! Транспарт, гатэлі, 
бліскучая арганізацыя сустрэч. 
Кармілі занадта добра, але 
па-амерыканску. Таму, калі 
вярнуўся дадому, адразу 
наварыў бульбы і залупцаваў 
з сялёдкай. Такой ежы ў 
Амерыцы дакладна не было.

Дарэчы, я з жонкай лятаў, 
арганізатары гэта дазвалялі. 
Увогуле, можна было з сабой 

узяць пяць суправаджаючых 
асоб, хаця той жа Бурбуліс 
зусім адзін прыляцеў. А 
вось Леаніда Краўчука 
суправаджалі целаахоўнік і 
два рэферэнты.

– Для вашай жонкі 
арганізатары, можа быць, 
распрацавалі нейкую 
асобную праграму?

– Яна ўвесь час была са 
мной, і ў яе на самай справе 
была асобная “праграма” – 
трэба было сачыць, каб я на 
мерапрыемствах не піў шмат 
кавы і не заснуў. (Смяецца.) 
Шчыра кажучы, хацелася 
нават чарку ў Амерыцы 
кульнуць, але дзе там! Жонка 
ж побач, а яна добра ведае 
прадпісанні ўрачоў. Я нават 
бутэльку “Белавежскай” з 
сабой не ўзяў, затое прывёз 
у ЗША і падарыў беларусам 
замежжа пяць экзэмпляраў 
сваёй кнігі.

– Чым займаліся там у 
вольны час? 

– А яго наогул не было. 
З аднаго мерапрыемства 
даводзілася спяшацца адразу 
на другое, і так – увесь час. 
Прыляцеў затым у Талін, 
там адбылася прэзентацыя 
маёй кнігі, якую пераклалі 
на эстонскую мову. Дарэчы, 
там жа патрапілі і на 
кінафестываль “Цёмныя 
ночы”, падчас якога нечакана 
быў прэзентаваны фільм пра 
мяне. Трэба было апраўдвацца 
перад людзьмі, як я стаў 
кінаакцёрам…

Алесь СІВЫ.

ПАРАЎНАЕМ!

У Беларусі самы танны праезд  –  

міф ці рэальнасць?
Кожны раз, падвышаючы кошты на праезд у грамадскім транспарце, Мінтранс заяўляе, што ў Беларусі ён 

самы танны ў параўнанні з іншымі краінамі. Канешне, калі паглядзець, што ў той жа Літве цэннік на квіток у 
тралейбусе каштуе 1 еўра, пачынаеш верыць у гэтыя словы. Але ці даражэй гэта для літоўца?

Мы вырашылі параўнаць кошты на праезд у нашых суседзяў з сярэднім заробкам і паглядзець, ці могуць 
яны праехаць на свой заробак больш, чым мы. Адразу падкрэслім, што ў артыкуле будуць прыведзены 

заробкі з нявыплачанымі падаткамі. Таму ў рэчаіснасці гэтая колькасць будзе меншай.

ЧУЛІ?

Алег Трусаў 
саступае месца 

маладым
На чарг овым 

пасяджэнні Рады ГА 
“Таварыства беларускай 
мовы” с таршыня 
арганізацыі Алег Трусаў 
заявіў, што пакідае сваю 
пасаду. Наспеў час даць 
дарогу маладым – так 
ён  абгрунтоўвае сваё 
рашэнне.

– Тое, што я не буду 
старшынёй ТБМ, – гэта 
100 працэнтаў, – кажа 
Трусаў. – Тым больш тры 
гады таму я абяцаў. І свае 
абяцанні я выконваю. Ёсць 
у мяне некалькі прапаноў, 
хто мяне зменіць. Можа, 
гэта будзе нават не адзін, 
а два чалавекі, каб была 
нейкая канкурэнцыя. 
Паглядзім. Я адмыслова 
нікога не хачу называць, 
каб не думалі, што Трусаў 
навязвае.

Святлана САЛАДУХА.
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Пакуль сын за кратамі,  
статак  пад назіраннем бацькі.

Мікалай спрабуе разняць 
«ваюючых».
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НА СВЯЗИ – КИЕВоСоБЫЙ  ВЗГЛЯдИЗ ПИСЬМА КАЛоНКА АЛЕСЯ НЯЎВЕСЯ

Вайскоўцаў нашых туя  
ад бомбаў уратуе 

Армейскай часці ў Гомелі выдаткавалі грошы на закуп 
тутэйшых ялін і ядлоўцу. Але вайскоўцы аддалі перавагу 
заходняй туі і ядлоўцу казацкаму, якія каштуюць нашмат 
даражэй. З якой мэтай – эстэтычнай ці стратэгічнай – 
набывалі саджанцы, камандаванне часці журналістам 
гаварыць адмовілася.
Начальнік той вайсковай часці
У маскіроўцы бачыў толк:
Крый Божа, 

здарыцца няшчасце –
Захочуць ворагі напасці
І разбамбіць ягоны полк.
Дык пасадзіць жа дрэвы трэба –
Як быццам тут не часць, а лес.
І лётчык, калі гляне з неба,
Да месца страціць інтарэс.
Ён кіне бомбы злева, справа,
Аднак не раскурочыць часць.
Няма сумнення, што дзяржава
На маскіроўку грошы дасць.
Яна й дала…
Таму палкоўнік
Паклікаў афіцэраў, каб
Стварыць сумесна 

план талковы.
Прыджгалі афіцэры ў штаб.
Спярша палкоўнік 

зыркнуў строга,
Затым ідэяй іх агрэў:
– У часці не расце нічога,
Няма для маскіроўкі дрэў.
Дык мо падкажа з вас каторы,
Якія дрэвы нам у масць,
Якую хрэнь з тутэйшай флоры
Прыўнесці варта ў нашу часць.
– Калі на розум мой цвярозы, –
Сказаў разважліва маёр. –
Дык трэба пасадзіць бярозы,
Найлепшы будзе з іх дэкор.
Ёсць і яшчэ рэзон маленькі:
Вясною ўволю піцьмем сок,
А восенню збіраць апенькі…
Патрэбны нам такі лясок!
Узяў і падпалкоўнік слова:
– Табе плявузгаць штось абы!
Найлепшы варыянт – дуброва,
Калі на ўвазе мець грыбы.
– Плявузгаеце вы абое! –
Палкоўнік тут жа іх абсек. –
Бо дрэва з лісцямі любое
Для маскіроўкі – проста здзек.
Дубы, бярозы – то не выйсце.
Ад ворагаў падзецца дзе,

Калі завяне тое лісце
І ўвосень з голля ападзе?
– А гэта значыць, мы павінны
Там, дзе вайсковай часці стан,
Саджаць ці сосны, ці яліны! –
Дадаў лісліва капітан. –
Яны не страчваюць іголак
Ні ў спёку летам, ні зімой!
– Ты, капітан, не агамолак –
Такі ж ваенны план і мой. –
Палкоўнік падмаргнуў

 службоўцу. –
Яліны – лепшы камуфляж.
Пасадзім і кусты ядлоўцу –
Хай вока радуе пейзаж.
– Катэгарычна пратэстую! –
Ускочыў з месца нампаліт. –
Нам пасадзіць патрэбна тую,
Каб зверху быў належны від.
Канада, Штаты – туй радзіма.
Як мецьмем іх над галавой,
Дык лётчык натаўскі, магчыма,
Захоча скінуць бомбы міма,
Бо краявід жа родны, свой.
І не гадзяцца нам яліны,
Бо маскіроўкі з іх няма:
На тэрыторыі краіны
Ялін расце, як кажуць, цьма.
Як вораг вырашыць напасці,
Бамбіцьме ён абшары ўсе.
А значыць, і па нашай часці
Удар таксама нанясе.
Нас уратуюць толькі туі,
Яліны ж – проста мішура…
І нечакана думку тую
Палкоўнік успрыняў “на ўра”: 
– Ну, ты прыдумаў гэта лоўка,
Хаця на службе – абалдуй.
Выдатнай будзе маскіроўка,
Калі мы тут
Насадзім туй!

* * *
Уведаўшы аб туях гэтых,
Падумаць можа з нас любы:
У тых армейскіх кабінетах
Пусцілі карані дубы…

А что, наш народ  
уже самый-самый?

Как-то нобелевская лау-
реатка Светлана Алексиевич 
подчеркнула, что она «никог-
да не критиковала бело-
русский народ». А что, наш 
народ уже самый-самый? Вот 
Максим Богданович напи-
сал: “Народ, Беларускі Народ! 
Ты – цёмны, сляпы, быццам 
крот”. А Михаил Лермонтов о 
своем народе высказался тоже 
круто: «Прощай, немытая 
Россия, страна рабов, страна 
господ…». 

Критиковать народ не 
только можно, но и необ-
ходимо, иначе люди, забыв 
о самокритичности, и в 
самом деле будут думать, 
что они «самыя добрыя і 

памяркоўныя”. Кстати, тот, 
кто поет дифирамбы народу, 
жаждет похвалы себе.

В свое время советский 
поэт Николай Тихонов 
написал: “Гвозди б делать 
из этих людей: крепче б не 
было в мире гвоздей”.  Но есть 
еще один вариант. «Вить бы 
веревки из этих людей: вот 
были б петли для шеи своей». 
В жизни всякие люди встре-
чаются, да и у каждого наро-
да свой менталитет.

Белорусы – народ не 
слишком требовательный, не 
избалованный жизнью, и он 
власть устраивает, это если 
не считать «жмени отмороз-
ков». 

Оппозиция тоже хвалит 
народ. Один из кандидатов 
в президенты даже заявил, 
что белорусы – «самый луч-
ший народ в мире». А то, что 
жизнь у нас не ахти какая, 
то виноват в этом президент. 
Как только выберем другого 
лидера – будем жить не хуже, 
чем в Польше. В пример ста-
вят западных соседей доволь-
но часто.

Но вот Россия имеет 
сказочные запасы природ-
ных ресурсов, и вроде бы 85 
процентов россиян обожают 
своего президента, а средняя 
зарплата по стране намно-
го ниже, чем в Польше, да и 
цены на порядок выше. 

И белорусы в обозримом 
будущем не будут жить, как 
поляки. Дело в том, что за 
Бугом другой народ со своим 
мироощущением, обострен-
ным чувством национально-
го достоинства, деловой хват-
кой, а белорусы в своем боль-
шинстве поражены меланхо-
лией. Уныние и «безнадега» 
накапливались в народе сто-
летиями, да и вопрос тогда 
стоял о физическом выжи-
вании.

И вдруг на голову бело-
русов совершенно неожидан-
но свалился суверенитет. А 
в республике даже не оказа-
лось опытного функционера 
уровня П.Машерова, кото-

рый мог бы на переходный 
период возглавить страну, 
как это было в Литве или 
Украине.

Можно выбирать новых 
президентов, но нет гаран-
тии, что ситуация в стра-
не изменится к лучшему. 
При отсутствии чувства 
собственного достоин-
ства, гражданской пози-
ции народ безмолвствует, 
можно сказать, находится в 
сонном состоянии. А этом 
значит, что не он опреде-
ляет свою судьбу, а за него 
определяют те, кто дорвал-
ся до власти.

Марко ЛЯХ.
г.Барановичи.

У НАС И У НИХ

Когда разное отношение к труду...
За границей бывал не 

раз и не два, а гораздо боль-
ше. Скажу честно: есть на что 
посмотреть, чему поучиться и 
даже откровенно позавидовать. 
Страны Европы и США далеко 
шагнули, например, в сельском 
хозяйстве. Для них надой моло-
ка от коровы в год за 10 тысяч 
килограммов не является чем-
то запредельным, считается 
нормой. Не проблема для них 
и высокие привесы животных, 
и практически 100-процент-
ная сохранность как молодня-
ка, так и скота на протяжении 
всего периода использования. 
То, о чем мы пока только меч-
таем, к чему только пробуют 
подходить наши лучшие пред-
приятия, там является сред-
ним и нормальным. Они пере-
шагнули то, что мы называем 
«валовкой», и теперь их генети-
ка активно работает не над уве-
личением надоев (хотя и это не 
оставляют без внимания), а над 
повышением качества молока, 
генетически обусловленным 
здоровьем и долголетием пого-
ловья. Там ведутся работы по 
созданию пород, устойчивых 
к маститу и прочим напастям 
молочного скота. Они серьез-
но занимаются созданием уни-
версальных пород крупного 
рогатого скота и имеют в этом 
огромные успехи. В Чехии мне 
довелось видеть молочных 
симменталов, которые давали 
9500 килограммов годового 
надоя. 

Не раз приходилось удив-
ляться и тому, при каком малом 
числе персонала они умудряют-
ся иметь высочайшие показате-
ли. К примеру, посещая одно 
из многочисленных хозяйств 
польской агрокорпорации 
Mroz, белорусская делегация 
немало была удивлена тем, что 
на одной площадке 10 человек 

содержали 2600 голов откор-
мочных быков и 10.000 свиней. 
И при этом часть этих людей 
в день нашего визита еще и 
принимала участие в заготов-
ке кормов. Достигаются такие 
результаты высочайшей энер-
гообеспеченностью – техника 
мощная и суперсовременная. 
Еще один фактор такой эффек-
тивности – реальная коопера-
ция, когда несколько фермеров 
объединяют усилия в период 
массовых работ и регулярное 
привлечение того, что раньше у 
нас называлось МТС – машин-
но-тракторные станции.

Всегда задавался вопро-
сом: почему у нас нет таких 
достижений? Ведь техники за 
последние годы было получено 
(да-да, часто просто получено) 
вполне достаточно. Тракторов 
и комбайнов не набрался толь-
ко ленивый. Да и  условия у нас 
порой получше будут – про-
грамма строительства и рекон-
струкции молочно-товарных 
комплексов позволила создать 
для наших коров поистине цар-
ские условия и современные 
комплексы вполне заслуженно 
прозваны «дворцами». Я неод-
нократно, принимая иностран-
цев, видел их неподдельное 
удивление тем, что создано за 
последние годы у нас. Поверьте, 
заглянув на наши комплексы, 
которые справедливо называ-
ются «предприятия по произ-
водству молока», они просто 
обалдевали, приходили в вос-
торг и в то же время недоуме-
вали. Не понимали, как, имея 
такие условия, вложив такие 
огромные, даже по их меркам, 
деньги, мы не получаем долж-
ного количества продукции, 
где мясо, молоко? Только вот 
и сам я не знаю, отчего же нет 
таких замечательных результа-
тов. В чем причина – в отсут-

ствии трудолюбия и ответ-
ственности у людей? Что не 
дает нам рвануть и идти вперед 
хотя бы к среднеевропейским 
показателям?

Я спросил у заведующего 
крупной польской фермой по 
откорму быков (среднесуточ-
ный привес – 1600 граммов), в 
чем он видит причины таких 
трудовых успехов. Ответ: гене-
тика. Этот вывод кое-кто у 
нас может использовать для 
самоуспокоения: мол, не полу-
чается у белорусских крестьян 
не оттого, что сами сирые да 
убогие, а виновата «продажная 
девка генетика». Но не стоит 
успокаиваться таким объяс-
нением: не можем иметь 1600 
граммов в сутки, так пусть 
будет хотя бы 1000.

Нам необходимо решить 
всего несколько вопросов 
– кормление и содержание. 
Начинать надо с рационали-
зации кормления: распорядок, 
точность, выверенность. И 
готовить корма нужно другого 
качества. Что в этом нереаль-
ного и фантастического? Ведь 
никто не мешает это делать, и 
в этих вопросах неуместны уже 
привычные возражения: эх, 
дали бы самим руководить, а то 
диктуют все в райисполкоме… 
Нелепые отговорки!

Я сам отработал много лет 
руководителем, и никогда мне 
не мешал ни райисполком, ни 
управление сельского хозяй-
ства. Да, не очень нравилось 
ездить на совещания, планерки 
и разнообразные летучки, но 
это все неизбежная часть обще-
го процесса производства. 

Поэтому считаю, что перед 
аграрным сектором страны 
ставятся вполне осуществимые 
задачи и для этого оказывается 
достаточная поддержка. Весь 
вопрос только в том, насколь-

ко готовы крестьяне на местах 
по-настоящему работать. Ведь 
не станем скрывать от самих 
себя, что самая сложная про-
блема села – кадровый голод. 
Я в первую очередь имею в 
виду не количество недостаю-
щих работников, а их качество 
и готовность трудиться с пол-
ной отдачей. Справедлив и не 
потерял актуальности старый 
советский лозунг «Кадры реша-
ют все!».

В Европе на протяжении 
долгого времени создавались 
такие условия, когда только 
хороший работник ценил-
ся и достойно вознаграждал-
ся. Жизнь в условиях «дико-
го капитала» приучила людей 
относиться к работе с фана-
тичной ответственностью. Но 
происходит это у них до того 
естественно, что понимаешь: 
это уже в крови. Нет для них 
иного, кроме как делать хоро-
шо, вовремя, правильно. Не 
может себе немец (чех, поляк) 
позволить делать работу спу-
стя рукава. Нет у них наплева-
тельства: мол, доделаем после, 
а если не напомнят, то и вовсе 
делать не будем. Не умеют они 
так и не знают даже, что так 
можно. А тот, кто мог и делал 
по такому принципу, умер уже 
давно от голода и холода, а 
потому не может передать свои 
«знания» новым поколениям. 

Так, в Чехии на одной из ферм 
теленка держали на подсо-
се под матерью ровно 24 часа. 
Сутки – ни минутой больше, 
ни минутой меньше. Если поя-
вился теленок на свет в 23.55, 
то ровно в это же время спустя 
24 часа возле него, как робот, 
появится человек и отведет в 
другой бокс. Что увидели бы 
мы во многих наших хозяй-
ствах? А то, что теленка отняли 
бы или с вечера или с утра, а то 
и сделали бы это через неделю. 

Вот такому трепетному 
отношению к труду и надо у 
них учиться в первую очередь. 
Технологии, генетика, обору-
дование, производственные 
показатели – сами сделаем, 
когда приспичит, но, не имея 
западного аккуратизма, вряд 
ли сумеем все это эффективно 
использовать. Потому и ходим 
по суперсовременным ком-
плексам и чухаем патыліцу – 
где же молоко и мясо?

Поэтому давайте начи-
нать с себя. Давайте не толь-
ко перенимать технологии, но 
и правильно их применять, а 
для этого необходимо воспи-
тывать в себе ответственность 
и исполнительность. 

И все тогда у нас получится. 
Дмитрий ДЬЯКОНОВ,  

экс-директор  
ЗАО «Амкодор-Шклов» 

Шкловского района.

Гражданам 
Евросоюза – 
безвизовый 

въезд  
в Беларусь
Мое предложение бело-

русским властям: объявите в 
одностороннем порядке без-
визовый въезд в нашу страну 
гражданам Евросоюза. Хлынет 
поток туристов, резко воз-
растут доходы от продажи 
сувениров, товаров бытового 
назначения.

Леонид.
г.п.Шарковщина.

ПЫТАННЕ – АдКАЗ
Паводле маіх разлікаў, 

наша сям’я можа мець 
субсідыі ад дзяржавы 
на аплату жыллёва-
камунальных паслуг. 
Скажыце, калі ласка, 
якія дакументы трэба 
прадастаўляць для 
атрымання дапамогі?

Зінаіда КАНДРАЦЕНЯ.
г.Баранавічы.

Дакументы, якія 
неабходны для 

афармлення субсідыі:
– заява,
– пашпарт ці іншы 

пацвярджальны дакумент,
– даведка аб даходах за 

шэсць месяцаў уласніка жылля 
і членаў яго сям’і,

– пасведчанне аб 
нараджэнні дзяцей, якім не 
споўнілася 18 гадоў,

– пасведчанне аб 
заключэнні ці скасаванні 
шлюбу,

– пасведчанне інваліда ці 
пенсіённае.

Даведкі аб месцы 
жыхарства і складзе сям’і, аб 
нерухомасці і дагаворах найму 
ці паднайму жылля служба 
субсідзіравання запытае сама. 
Вам толькі давядзецца іх 
аплаціць.

ЛЁСЫ ЛЮдСКІЯ
ЧИТАТЕЛЬ

Ненужные 
лекарства – 

в аптеку

Зашел на днях к прияте-
лю. Смотрю, а на кухонном 
столе – множество различ-
ных лекарственных упаковок, 
флакончиков с таблетками, 
бутылочек с разными капля-
ми, настойками. Спрашиваю: 
что это за медицинская кол-
лекция?

– Да вот, – отвечает друг, 
– кто-то из членов семьи забо-
лел, обращается к доктору, тот 
прописывает какие-то лекар-
ства, таблетки… Понятно, 
после приема, рассчитанного 
на определенное время, часть 
их остается. Вот и насобира-
лось. Срок использования 
многих из них давным-давно 
истек.

– Что будешь делать?
– Выброшу в мусорку.
Так, к сожалению, посту-

пают многие. А вот, знаю, в 
Вильнюсе людей призывают 
не выбрасывать просрочен-
ные или ненужные лекарства 
в мусорные контейнеры, а 
приносить их в любую апте-
ку, откуда они поступят на 
предприятия, утилизирующие 
подобные отходы.

Считаю, что так же нуж-
но сделать и в Беларуси. Не 
утилизируя должным образом 
ненужные лекарства, мы тем 
самым не только загрязняем 
природную среду, но и вредим 
своему здоровью.

Хранение дома лекарств 
с истекшим сроком годно-
сти к тому же повышает риск 
отравления. Вот почему мое 
предложение должно быть 
услышано и в Минздраве, и 
в Минприроды, и в других 
инстанциях.

Федор КРИУЛЕНКО.
Минск.

ПРЕдЛАГАЕТ… Казка  
пра птушку і камень

Гэтая казка з'явілася ад роспачы і адчування ўласнага 
бяссілля. У сяброўкі здарылася страшнае: у аўтакатастрофе ў 
адну незваротную секунду загінулі яе сын і мама. Я не магла 
нават уявіць, як сяброўка здолее існаваць далей...

А яна, яе муж і дачка не сышлі кожны ва ўласнае гора, а сталі 
жыць адзін дзеля аднаго. Выконвалі ўсе парады псіхолага, шмат 
ездзілі, запрашалі да сябе сяброў і ладзілі цікавыя сустрэчы... 
Толькі, застаўшыся сам-насам, калі побач не было мужа і дачкі, 
сяброўка ўзнімала сухія вочы, поўныя такога невыноснага болю, 
што ў мяне ўсё ўнутры скурчвалася, ледзянела і муляла, быц-
цам пры кожным руху недзе за рэбрамі паварочваўся камень 
з вострымі краямі. Тады я фізічна адчувала, дзе ў маім целе 
знаходзіцца душа. Але гэта былі перажыванні старонняга, а 
што адчувае мая сяброўка, я забараніла сабе нават уяўляць. Так 
хацелася дапамагчы – калі не суняць, дык падзяліць яе боль, каб 
ёй зрабілася хаця б крыху лягчэй!.. І разумела, што няма ў мяне 
такой сілы... Ад роспачы і бяссілля напісалася гэтая казка – як 
надзея...

Жыла-была вясёлая птуш-
ка. Пёркі ў яе былі яркія, быц-
цам з дарагога ядвабу – яны 
зіхацелі і паблісквалі на сон-
цы, адбіваючы рознакаляро-
вые зіхоткія блікі. Больш за 
ўсё на свеце птушка любіла 
пырхаць з адной квітнеючай 
галінкі на другую і спяваць. 
На досвітку яна абуджала сад 
сваімі пералівамі і руладамі.

Аднойчы наляцела нечува-
ная бура. Яна гнула і лама-
ла галіны дрэў, пад градам 
і дажджом з іх асыпаліся 
кветкі, бязлітасная віхура 
зрывала лістоту, закручваючы 
яе ў жахлівы карагод. І калі 
не вытрымаў пад націскам 
навальніцы апошні лісцік, 
нішто ўжо не абараняла гняз-
до птушкі. Грымнуў гром, 
бліснула маланка – паляцелі 
яркія пёркі, і знявечаная, апа-
леная птушка павалілася да 
падножжа дрэва. Параненая, 
яна не магла ўзляцець. Не 
магла радавацца і спяваць 
пра прыгажосць саду – ён 
ператварыўся ў пустэчу, сярод 
якой тырчэлі пакарабачаныя 
ствалы.

Птушка ператварылася ў 
камень.

Але бура не можа 
доўжыцца вечна. Аднойчы 
вецер сціх, дождж суняўся. 
Вызірнула сонца. Яго пра-
мень упаў на каменьчык, і той 
зрабіўся цёплы. Да яго сталі 
сцягвацца звяры і птушкі, якія 
хаваліся хто дзе падчас буры. 

За дзень камень так награваўся 
ад сонечных прамянёў і цел 
жывёл, што ўсю ноч аддаваў 
цеплыню караням спалена-
га, знявечанага навальніцай 
дрэва. Ад гэтай цеплыні са 
старога напаўмёртвага кораня 
прабілася танюткае, слабое, 
але жывое зялёнае каліўца. 
Камень грэў сцяблінку, і тая 
набірала моц, пайшла ў рост 
і дала пачатак новаму саду. У 
сад сталі прыходзіць людзі, 
каб набрацца сіл, палюбавацца 
прыгажосцю цвіцення і паслу-
хаць спевы птушак.

Адзін чалавек, прысеўшы 
ў ценю новага дрэва, незнарок 
дакрануўся да каменю. Ён быў 
цёплы і прыемны навобмацак 
– быццам трымаеш у далоні 
руку сябра. Чалавек падумаў 
пра тых, хто зараз у дарозе, 
не мае прытулку і ежы, каб 
падтрымаць свае сілы. Пра 
тых, хто пакуль не знайшоў 
сваіх сяброў і не можа сагрэц-
ца душой. Чалавек вырашыў 
пабудаваць у садзе дом для 
вандроўнікаў, якім патрэб-
ны начлег, ежа, адпачынак і 
добрае слова.

А камень чалавек умураваў 
пад дахам дома. Аднойчы 
іншая птушка, яркая і вясё-
лая, сагрэўшыся яго цеплы-
нёй, звіла на ім сваё гняздзеч-
ка. І стала пырхаць з адной 
квітнеючай галінкі на другую 
і спяваць.

Аляксандра ЛОБЗАВА.
Мінск.

Не настигнет ли Украину  
более кровавый 

Майдан?
21 ноября 2013 года правитель-

ство Украины приостановило под-
писание соглашения об ассоциации 
с ЕС. В Киеве начались протесты 
многотысячных народных масс.

Спонтанно возникнув, они 
могли спокойно закончиться к  
30 ноября. Оппозиция объявила об 
окончании акций протеста 29 ноя-
бря. Разобрали сцену на Майдане, 
убрали атрибутику, большинство 
протестующих вернулось к обыч-
ной жизни. На площади остались 
пару сотен человек, в основном 
молодежь. И она, скорее всего, 
разошлась бы спустя какое-от вре-
мя. Но…

Кто-то зачем-то решил накалить 
ситуацию. Ночью спецподразделе-
ние МВД «Беркут» брутально разо-
гнало небольшую группу протесту-
ющих под предлогом срочной уста-
новки новогодней елки на главной 
площади столицы. И эта бруталь-
ность, жестокость и невоздержан-
ность сильно аукнулась тогдашней 
власти. Абсолютно ненужный раз-
гон манифестантов привел к резкой 
радикализации протестных настро-
ений в обществе. С определенной 
периодичностью повышающийся 
градус накала страстей в итоге под-
вел ситуацию к точке невозврата, к 
многочисленным жертвам.

После этих кровавых событий 
мирно урегулировать конфликт 
уже стало невозможно. Произошла 
внеплановая смена власти, Украина 
впала в хаос, а  правители соседней 
России, воспользовавшись ситуа-
цией, решили прибрать к рукам, на 
их взгляд, бесхозную территорию. 
К чему все это привело, мы можем 

наблюдать сегодня. Но речь не об 
этом.

Проанализируем, что в реаль-
ности привело к столь трагическим 
событиям? Все оказалось баналь-
но просто. Неумеренные аппети-
ты «семьи Януковича», которая 
решила цинично и нагло прибрать 
к рукам основные активы страны, 
стали основным катализатором 
недовольства и протеста. 

Прошло три года. Какие изме-
нения произошли в Украине? 
Нынешняя власть и те, кто ее 
еще поддерживает, считают, что 
есть позитивные сдвиги. Главное 
– Украина подписала соглашение 
об ассоциации с ЕС. Стала вроде 
ближе к Европе, хотя введение без-
визового режима в очередной раз 
переносится на неопределенный 
срок.

Идет как будто реформи-
рование силовых структур. 
Меняются армия, прокурату-
ра, СБУ, МВД, появились новые 
субъекты: патрульная полиция, 
НАБУ (Национальное антикор-
рупционное бюро Украины), САП 
(Специализированная антикорруп-
ционная прокуратура). Каждый 
день на новостные ленты приходят 
сообщения о том, что задержива-
ют с поличным нечистых на руку 
чиновников, депутатов, судей, про-
куроров, сотрудников правоохра-
нительных органов, военнослужа-
щих.

Генеральный прокурор 
Украины Юрий Луценко в третью 
годовщину Майдана рапортует о 
каком-то просто гигантском про-
рыве в расследовании кровавых 

событий 2013–2014 годов: «Могу 
сказать о том, что сделана гран-
диозная работа: 152 человека 
находятся в судебных процессах 
с врученными обвинениями от 
Генеральной прокуратуры Украины, 
35 человек уже получили судебные 
приговоры, еще около 190 человек 
находятся под подозрением, и досу-
дебное следствие продолжается».

Но так ли все радужно, как 
пытается представить нынешняя 
номенклатурная власть?

С одной стороны, судя по 
картинке в новостях, идет беспо-
щадная борьба с коррупцией, а с 
другой – есть ли реальный резуль-
тат этих показательных арестов 
и задержаний с поличным? Есть 
ли реальные судебные приговоры 
коррупционерам? На самом деле 
считанные уголовные дела дохо-
дят до суда, а большая их часть 
уходит в небытие. Как правило, 
обвинительный приговор получает 
«мелочь», да и сроки в основном 
условные. А сидят ли задержан-
ные на заседаниях правительства 
высокие чиновники? А находятся 
ли на нарах те крупные чины из 
прокуратуры и других ведомств, 
которые попали в расставленные 
правоохранителями сети?

Со стороны показательная 
борьба с коррупцией выглядит как 
теневой бизнес разросшихся на 
этой ниве всевозможных силовых 
структур и стоящих за ними поли-
тиков и чиновников. Попавший в 
расставленные сети деликатно при-
нимается, убедительно обрабаты-
вается, после «раскулачивается» и 
в итоге отодвигается от кормушки, 

которая дает возможность вкусно 
и долго питаться. В результате этой 
незамысловатой последовательно-
сти ограниченное количество уго-
ловных дел имеет судебную пер-
спективу. Прошедшие обработку 
коррупционеры, тихонько пере-
сидев и оправившись от перво-
начального страха, в результате 
обязательно всплывут где-нибудь 
на новой «хлебной» должности. 
А теневые потоки, от которых их 
показательно отодвинули, перехо-
дят к следующему счастливцу. И 
ведь плату за этот переход никто 
не отменял...

Приблизительно в таком же 
ключе расследуются кровавые 
события 2013 года. Когда слушаешь 
генерального прокурора, создается 
впечатление, что проделана гран-
диозная работа. А в реальности из 
35 приговоров, о которых говорил 
Юрий Луценко, всего лишь в одном 
предусмотрен реальный срок нака-
зания. Большинство уголовных дел 
не имеют судебной перспективы. Те, 
которые дошли все-таки до суда, 
забалтываются, в части обвинения 
слабо подготовлены, а это, скорее 
всего, позволит в итоге избежать 
реального наказания преступникам 
в погонах. 

Среди первых погибших на 
Майдане 22 января 2014 года 

был гражданин Беларуси Михаил 
Жизневский. Так вот события того 
дня вообще не отображены в доку-
ментах следствия, никому до сих 
пор не предъявлено никаких обви-
нений. Следственные действия, 
судебные процессы, которые сейчас 
проходят в Украине, показывают, 
что реальное наказание за совер-
шенные многочисленные убийства 
мало кто получит. В лучшем случае 
«мелкие сошки», а «крупная рыба», 
как всегда, ускользнет. 

Такой же результат, думаю, 
будет и в расследовании корруп-
ции «семьи Януковича» и его при-
ближенных. 

Революция прошла, а система 
не поменялась. Многие в Беларуси 
задаются вопросом: если в Украине 
после столь кровавой революции 
мало что поменялось, можно ли 
ожидать очередного Майдана?

Ожидать, конечно, можно чего 
угодно. Только вряд ли очередной 
Майдан будет выглядеть таким, 
каким он был в 2004–2005 и 2013–
2014 годах. Значительные коррек-
тивы внесли агрессивные действия 
России по отношению к Украине. 
Реальный позитивный момент, к 
которому привели те трагические 
события вкупе с российско-укра-
инским военным конфликтом, 
состоит в том, что произошла кон-

солидация украинской нации. Это 
позволило не только избавиться от 
преступного режима Януковича, но 
и защитить суверенитет Украины, 
хотя пока и с потерей части своей 
территории. Сейчас в ходе войны 
много оружия накопилось на руках 
населения. Если украинская власть 
будет и дальше делать лишь кос-
метические правки, пускать пыль 
в глаза, а не кардинально менять 
коррумпированную систему, то 
следующий реальный, не бутафор-
ский «тимошенковский», майдан 
будет более кровавым и может 
привести к еще более печальным 
последствиям.

Восточный сосед Украины, 
безусловно, агрессор, жаждущий 
получить свои дивиденды, но на 
сегодняшний день не он главный 
враг суверенитета и государствен-
ности Украины. Главным дестаби-
лизирующим фактором, впрочем, 
как и в часы правления Януковича, 
по-прежнему является коррумпи-
рованная власть, которая своими 
действиями изнутри подрывает 
стабильность в обществе и ставит 
на грань исчезновения такую стра-
ну, как Украина.

Александр ЦЫНКЕВИЧ,
собственный корреспондент 

газеты «Народная Воля»  
в Украине.

РЕТРоСПЕКТИВА

Как Фидель Кастро пережил  
637 покушений на свою жизнь

На минувшей неделе умер 
Фидель Кастро. Считается, 
что за долгую жизнь против 
него было спланировано око-
ло 640 покушений. Самый 
известный случай – заговор, 
в результате которого его 
собирались отправить в мир 
иной с помощью начиненной 
взрывчаткой сигары.

Но были и другие, не менее 
экзотические, покушения. 
Среди них – отравленный 
гидрокостюм для ныряния, 
отравленный крем для бритья, а 
также заминированные морские 
ракушки.

ЦРУ и обосновавшиеся в 
Майями кубинские эмигранты 
в течение почти полувека плели 
нити заговоров, придумывая 
способы избавиться от лидера, 
который, по выражению 
бывшего американского 
дипломата Уэйна Смита, 
действовал на них, как полная 
луна на волка-оборотня.

Сам Кастро как-то 
заметил: если бы в программу 
Олимпиады включали искусство 
переживать покушения, ему 
наверняка досталась бы золотая 
медаль.

В книге бывшего охранника 
Кастро Фабиана Эскаланте 
рассказывается о многих из этих 
заговоров, большая часть которых 
осталась на уровне фантазий.

О них рассказывается на 
сайте Би-Би-Си в публикации 
«Как Фидель Кастро пережил 
637 покушений на свою жизнь».

Документы, опубликован-
ные в годы правления прези-
дента Билла Клинтона, свиде-
тельствуют, что ЦРУ в какой-то 
момент стало интересоваться 
биологией карибских моллю-
сков. Было известно, что Фидель 
Кастро увлекается нырянием 
с аквалангом, поэтому было 
решено подложить ему экзоти-
ческую раковину, начиненную 
взрывчаткой, которая должна 
была взорваться у него в руках.

К тому же разряду относит-
ся план создания гидрокостюма, 
зараженного грибком, способ-
ным вызвать опасное заболева-

ние. Оба плана были признаны 
малопродуктивными и так и не 
были реализованы.

Еще в 1975 году комиссия 
американского сената опублико-
вала подробности по меньшей 
мере восьми планов покушения 
на жизнь Кастро с применени-
ем устройств, которые, как было 
сказано в докладе, «поражали 
воображение». Дважды кубин-
ским гангстерам подсылали с 
доверенными лицами на Кубу 
яд в виде таблеток, которые те 
должны были каким-либо обра-
зом доставить Фиделю.

Практически в тот самый 
момент, когда был застрелен пре-
зидент Кеннеди, агент ЦРУ вру-
чил завербованному им кубинцу 
отравленную авторучку, снаб-
женную тонкой иглой. Однако, 
как указано в докладе, завер-
бованный агент не был впечат-
лен этой идеей и попросил что-
нибудь не столь очевидное. 

Тогда же ЦРУ завербова-
ло бывшую любовницу Кастро 
Мариту Лоренц: ей передали 
таблетки с ядом, которые она 
должна была растворить в ста-
кане с водой и дать кубинско-
му лидеру. Однако Кастро узнал 
об этом заговоре и, по словам 
несостоявшейся убийцы, вручил 
Марите свой пистолет со слова-
ми: «Меня нельзя убить. Никто 
не сможет меня убить». 

По словам Мариты, спу-
стя много лет рассказавшей эту 
историю репортеру американ-
ской газеты New York Daily News, 
«при этом он улыбался и жевал 
свою сигару». «Я чувствовала, 
что из меня уходит жизнь. Он 
так хорошо знал меня. Потом 
он схватил меня, и мы занялись 
любовью», – делилась сокровен-
ным Лоренц.

Последняя попытка покуше-
ния на Кастро была предпринята 
в 2000 году, когда во время визи-
та кубинского лидера в Панаму 
под его трибуну планировалось 
заложить взрывчатку. Это план 
был раскрыт сотрудниками 
охраны кубинского президента.

Тогда были арестованы 
четыре участника заговора, 

в том числе агент ЦРУ и ста-
рый кубинский эмигрант Луис 
Посада. Он попал в тюрьму, но 
позднее был выпущен по амни-
стии. 

Разрабатывались также 
и другие планы – с целью не 
отнять у Кастро жизнь, а поста-
вить его в неловкое положение и 
выставить на посмешище.

Один такой план был при-
зван лишить Кастро его знаме-
нитой бороды во время зару-

бежного визита при помощи 
нанесенной ему на ботинки соли 
таллия. Предполагалось, что во 
время поездки у Кастро поре-
деет или полностью выпадет 
борода, однако Фидель отменил 
визит, и план провалился.

У Кастро была кличка 
«Борода», поэтому на его бороду 
покушались отдельно.

Еще один несостоявшийся 
план – распылить аэрозоль с 
ЛСД в помещении телестудии, 

откуда Кастро собирался обра-
титься к народу, в надежде, что 
Фидель придет в невменяемое 
состояние.

Чтобы избежать этих покуше-
ний, Кастро принимал тщательные 
меры предосторожности. Но в 
1979 году, когда он принял участие 
в Генеральной Ассамблее ООН в 

Нью-Йорке, он не смог удержаться 
от шутки.

Отвечая на вопрос летевших 
с ним журналистов, носит ли 
он бронежилет, Кастро расстег-
нул на себе рубашку и обнажил 
грудь.

«Я ношу моральный жилет», 
– ответил он.

ВЕРСИИ УЧЕНЫХ

Когда 
растают 
ледники

Ученые попытались 
представить, к чему 

может привести полное 
исчезновение ледников в 

Арктике в результате 
глобального потепления.

Единственным позитив-
ным моментом будет, по их 
мнению, то, что запасы пре-
сной воды на планете замет-
но увеличатся, а судоходные 
компании выиграют от новых 
маршрутов прямо через 
Северный полюс. Однако в 
целом последствия будут ката-
строфичны для человека. 

По прогнозам ученых, сна-
чала с Земли исчезнут пред-
ставители флоры и фауны в 
результате глобальных изме-
нений экологической системы. 
Затем уровень Мирового оке-
ана поднимется как минимум 
на 70 метров. Затопленными 
окажутся не только города, 
но и территории целых шта-
тов США, расположенных на 
побережье, а также все остров-
ные государства и огромная 
часть Китая.

Жителям густонаселенных 
мегаполисов, среди которых в 
случае катастрофы окажутся 
Шанхай, Токио, Нью-Йорк и 
множество других, придется 
срочно покинуть свои дома. 
В результате без крыши над 
головой останется каждый 
третий житель Земли.

(«Петербургский дневник».)

Он приезжал к своему другу Петру Машерову
Это было 44 года назад.

Тогда визит Фиделя Кастро в Минск вызвал небывалый ажиотаж, его встречали как живую легенду. Все старались если не сфотографироваться с Кастро,  
то хотя бы дотронуться до него. Несмотря на строго расписанную программу визита, Кастро запросто здоровался с людьми. 

ЗАКУЛИСЬЕ

Фидель Кастро посе-
тил Минск в июле 1972 года. 
Лидер кубинских комму-
нистов побывал на площа-
ди Победы, в доме I съезда 
РСДРП, в Хатыни и на Кургане 
Славы. Его сопровождал Петр 
Машеров.

С Машеровым Кастро 
познакомился в 1966 году – 

первый секретарь ЦК КПБ был 
в составе советской делегации, 
гостившей на Кубе. Боевое 
прошлое Петра Мироновича 
пришлось по душе Фиделю 
Кастро, и, будучи с визитом в 
Москве, он заявил, что хочет 
посетить своего друга «парти-
зана Мачерова».

«Когда Кастро приезжал 

в Союз, то непременно гово-
рил, что хочет встретить-
ся с «Мачеровым», – вспоми-
нал лечащий врач Машерова 
Николай Манак.

5 июля самолет команданте 
приземлился в минском аэро-
порту. «Партизан Мачеров» 
встретил друга у трапа само-
лета. Пожав руки некоторым 

встречавшим, Кастро вместе 
с Машеровым проследовал в 
открытые машины ЗИЛ-111Д. 
«Но они не сели в них, а вста-
ли, чтобы на всем пути следо-
вания до площади Победы при-
ветствовать стоявших вдоль 
проспекта людей», – отмечала 
пресса.

На экскурсии в Хатыни 

Фидель Кастро заплакал, слу-
шая рассказы о зверствах 
фашистов. А во время посе-
щения Кургана Славы коман-
данте решил не спускаться по 
ступенькам, а пошел вниз по 
склону. За ним последовал и 
Петр Машеров.

Вечером этого же дня 
после торжественного приема 

самолет Фиделя Кастро взял 
курс на Гавану.

Это была не последняя 
встреча Кастро и Машерова. 
В 1978 году глава БССР гостил 
в Гаване на Всемирном фести-
вале молодежи. Тогда Фидель 
подарил Петру Машерову 
портфель из крокодиловой 
кожи.

Разбились, проводив самолет Кастро…
Фиделя Кастро ждали в Минске и зимой 1976 года. Но по каким-то причинам он приехать не смог и вместо него в Беларусь  

прилетел его брат Рауль. Этот визит стал трагическим для белорусов…

ТЕМ ВРЕМЕНЕМ

«…21 декабря белорусская 
пресса сообщила о прибытии 
в Минск члена Политбюро, 
второго секретаря ЦК партии, 
министра Революционных 
Вооруженных Сил Кубы Рауля 
Кастро, родного брата Фиделя 
Кастро, – вспоминал в своих 
мемуарах начальник особого 
отдела КГБ, участник событий 
тех дней Алексей Захарович 
Кривошеин. – В тот же день 
СМИ сообщили о протоколь-
ных встречах и посещени-
ях. Далее пресса замолчала. 
Кубинский гость тем временем 
в обществе жены, сына, двух 
дочерей и их подруги наслаж-
дался красотами Беловежской 

пущи.
Вместе с ними там отды-

хали первый секретарь ЦК 
Компартии Белоруссии Петр 
Машеров, председатель 
Президиума Верховного Совета 
БССР Федор Сурганов и пред-
седатель Совета Министров 
БССР Тихон Киселев.

За день до трагических 
событий, вечером 25 декабря, 
мне, начальнику Особого отде-
ла КГБ по Брестскому гарнизо-
ну, позвонил мой шеф – началь-
ник Особого отдела КГБ по 
Белорусскому военному округу 
генерал Алексей Душичев и 
сообщил, что завтра, в воскре-
сенье, с аэродрома Засимовичи 

ожидается вылет Рауля Кастро 
на правительственном самоле-
те в одну из среднеазиатских 
республик, в связи с чем на 
меня возложены обязанности 
по обеспечению безопасно-
сти охраняемых лиц во время 
их нахождения на аэродроме 
Засимовичи. 

Метеоусловия оставались 
сложными, разрешения на 
взлет не было, к тому же мин-
ский аэропорт не принимал 
воздушные суда. Леонид Беда, 
ссылаясь на нелетную погоду, 
не рекомендовал Раулю Кастро 
лететь. Такого же мнения при-
держивался и Машеров. Тем не 
менее кубинский гость наста-

ивал на своем. Он и без того 
опаздывал с визитом в Ташкент 
на целые сутки.

…Оставшимся на взлетно-
посадочной полосе руководите-
лям белорусского государства 
тоже предстояло отправиться 
в путь. Они спешили в Минск, 
где не были несколько дней.

Посадка в машины проис-
ходила в спешке. До сих пор, 
как в замедленных кадрах 
кино, вижу: машина Машерова 
рванула вперед, во вторую, к 
Сурганову, на ходу запрыгнул 
генерал Беда.

Обратная дорога оказалась 
еще более сложной, чем утром. 
Из-за поземки и разыгравшей-

ся метели полотно дороги едва-
едва просматривалось.

Домой вернулись поздно. 
Часа через два, когда я уже был 
дома, мне позвонили и сооб-
щили, что случилось несчастье. 
Одна из машин кортежа стол-
кнулась с грузовиком…»

Кстати, Леонид Беда будто 
предчувствовал трагические 
события.

«Во время завтрака мы 
обменивались новостями, 
шутили. Лишь жизнерадост-
ный обычно командующий был 
чем-то озабочен, – вспомина-
ет Кривошеин. – Я подумал, 
что он, возможно, приболел. 
Поинтересовался состояни-

ем его здоровья. Воздушный 
ас посмотрел на меня каким-
то печальным взглядом и тихо 
произнес: «Да нет, вроде бы всё 
нормально… Правда, спал пло-
хо, – и, помедлив, добавил, – 
что-то муторно на душе».

После этой фразы он еще 
больше замкнулся, как бы ушел 
в себя, в свои тревожные мыс-
ли. Тонкая его душа, не раз 
глядевшая смерти в глаза, воз-
можно, предчувствовала, что 
они встретятся в тот же день 
на трассе недалеко от Минска 
– слово «беда», означающее 
несчастье, и генерал с фамили-
ей Беда…»

Полина ПЛАТОНОВА.

ОБ АВТОРЕ
Дьяконов Дмитрий Ильич родился 1 ноября 1981 года в деревне 

Улуковье Гомельского района.
В 1997 году с отличием окончил Головинскую СШ и поступил в 

Краснобережский сельскохозяйственный техникум (специальность – 
«агрономия», который также с отличием окончил в 2001 году.

В 2001 году поступил в Гродненский государственный аграрный уни-
верситет на специальность «агроном-полевод». Окончил в 2004 году.

С 2004-го по 2007 год прошел путь от рядового агронома до руково-
дителя колхоза, в котором проработал по 2010 год.

С 2011-го по 2016 год возглавлял ЗАО «Амкодор-Шклов» Шкловского 
района.

Хозяйство расширило площади  с 5200 гектаров до 17.000 гектаров 
с поголовьем КРС в 9500 голов. Предприятие строилось по принципу 
холдинга и включало в себя три хозяйства.

За эти годы урожайность зерновых достигла 62 центнеров с гектара.

Фидель Кастро и Петр Машеров  
(на переднем плане).
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Р О З Г А Л А СЛ ю С Т Э Р К А

ПАСЛЯ  СЕНСАЦЫІ СЕМЕЙНЫЕ  ТАЙНЫ

Дом в частную собствен-
ность от советской власти 
молодой скульптор Андрей 
Бембель получил в подарок 
самым первым среди бело-
русских художников. Бембель 
заработал его за создание 
рельефов, которые украси-
ли зал заседаний только что 
построенного Дома прави-
тельства. Надо сказать, что 
каким бы уютным и привле-
кательным ни был Минск 
до революции 1917 года, он 
все-таки оставался неболь-
шим губернским городом. 
Столичный облик ему стала 
придавать советская власть. 
Именно перед войной в горо-
де построили здания, которые 
остаются визитной карточкой 
Минска до сих пор.

К созданию Дома прави-
тельства привлекли лучшие 
творческие силы, в том числе 
скульптора Андрея Бембеля. 
Он, уроженец Смоленщины, 
только что окончивший зна-
менитую Ленинградскую ака-
демию художеств, приехал в 
Минск в 1931 году. Через два 
года Бембель в числе других 
молодых скульпторов полу-
чил колоссальный прави-
тельственный заказ – оформ-
ление зала заседаний Дома 
правительства. И с блеском 
выполнил его. Ему было все-
го 29, подумать только! Но 
эпоха не могла ждать взрос-
ления таланта. Власть отбла-
годарила художника, подарив 
ему дом-мастерскую на улице 
Беломорской (нынешний рай-
он БНТУ).

Дом пережил войну – 
там во время оккупации 
жили жена и двое маленьких 
детей Андрея Онуфриевича. 
А в 1972 году дом снесли, 
Политехническому институ-
ту (ныне БНТУ) понадоби-
лось место под общежития. 
Но власть не обидела твор-
ца, за государственные сред-
ства она построила Бембелю 
новый дом на улице Якуба 
Коласа, 29а – почти рядом, 
в глубине квартала. К тому 
времени Андрей Онуфриевич 
уже был прославленным, 
могучим мастером, создате-
лем горельефа для монумента 
на площади Победы, одним 
из авторов Кургана Славы и 
мемориального комплекса 
«Брестская крепость-герой», 
автором гениального памят-
ника Николаю Гастелло.

Сейчас в доме Бембеля 
расположился Союз худож-
ников Беларуси.

А когда-то там проходила 
бурная, сложная, счастливая 
жизнь яркого представителя 
творческой интеллигенции 
XX века Андрея Онуфриевича 
Бембеля – народного худож-
ника БССР, профессора, лау-
реата Государственной пре-
мии. Кто только не перебывал 
в мастерской и за обеденным 
столом художника! Если бы 
он вел гостевую книгу, то по 
ней можно было бы изучать 
историю культуры и искус-
ства всего бывшего СССР. А 
если бы кто-то вел внутри-
семейную хронику, то по ней 
можно было бы поставить 
сериал.

Родная внучка скульп-
тора искусствовед Татьяна 
бЕМбЕЛь согласилась при-
открыть нам семейные тай-

ны своего великого деда. Тем 
более что сейчас в бывшем 
доме-мастерской скульпто-
ра открылась и продолжится 
до православного Рождества 
ретро-выставка «Круг семьи».

– Что тебе сейчас быстрее 
всего приходит на память 
из детства, когда вспомина-
ешь о своих встречах в этом 
доме с дедушкой, Андреем 
Онуфриевичем бембелем?

– Книги, альбомы по 
искусству. И то, как он меня 
заставлял Ленина рисовать. 
Я ученицей иногда при-
ходила к нему подтянуть 
академический рисунок, а он 
вместо античной скульптуры, 
на которой все учатся, доста-
вал голову Ленина и говорил: 
«Вот. Рисуй. Это централь-
ный образ в мировой исто-
рии». Ну, и свой знаменитый 
бюст Гастелло тоже предла-
гал…

– Какой у него был силь-
ный идеологический реф-
лекс!

– У дедушки – да! Он 
искренне верил в идею спра-
ведливости.

– Но я хочу спросить о 
частной жизни этого мас-
штабного человека, несо-
мненно, крупной творческой 
личности. Как складыва-
лись его отношения с пер-
вой женой – Ольгой Дедок-
бембель, твоей бабушкой? 

– Она очень любила сво-
его Андрея. Единственная 
любовь всей ее жизни – так 
написала она в своем дневни-
ке. День возвращения Андрея 
Онуфриевича с войны был 
днем радости и страдания. 
Любимый муж вернулся 
домой с другой женщиной, с 
фронтовым хирургом Марией 
Мякинниковой. И через 
некоторое время женился на 
ней. Думаю, после оккупа-
ции бабушка была внутренне 
усталый человек. Она почти 
совсем оставила скульптуру, 
хотя еще сделала несколько 
великолепных портретов. У 
нее уже не хватало, навер-
ное, женской витальности. А 
Мария Викентьевна – актив-
ная, сильная – вскоре стала 
профессором, известным 
врачом. Мы за глаза ее звали 
Муркой. Мы не знаем точно, 
что за события предшество-
вали знакомству, какая жизнь 
была у деда на войне с 1941-го 
по 1944 год. Возможно, она 
ему жизнь спасла.

– Почему не расспроси-
ла?

– Обычно к такому разго-
вору созреваешь годам к соро-
ка. Это рубеж, после которого 
интересуешься и стараешь-
ся понять, почему сошлись, 
разошлись. Но, увы, бабушка 
и дедушка уже успели уме-
реть... Сохранились воспоми-
нания, что дедушка пришел с 
войны с вещмешком, полным 
вкусной еды. Его 15-летняя 
дочь Клара, когда увидела сгу-
щенку, выпила банку залпом. 
В оккупации семья изголода-
лась. Спасались только тем, 
что бабушка очень хорошо 
шила и вязала. Одно платье в 
четыре дня.

– Облавы, виселицы, 
провокации, расстрелы… 
Кому нужны были новые 
платья во время оккупации?

– А тем, кто сотрудничал с 

немцами. Они получали зар-
плату, заказывали себе обнов-
ки. В городе также появились 
«нацдемы» – с Запада с фаши-
стами вернулись эмигранты, 
у них тоже были средства. В 
общем, это все психологиче-
ски очень сложно. Бабушка 

в дневнике описывает даже 
такие факты: к ней в дом 
приходили в гости служащие 
немецкой армии. Доктор, чех 
по национальности, и немец 
Курт – скрытый антифашист. 
Видимо, людям хотелось нор-
мальных человеческих отно-
шений. А как откажешь? К 
тому же они знали, что в доме 
скрывали еврейскую девоч-
ку и ее маму. И не доносили. 
Донесли потом свои, мин-
чане. И потом: горожане, не 
по своей воле оказавшиеся 
в оккупации, стояли перед 
жестокой дилеммой – либо 
ложись и умирай, либо выжи-
вай. 

– После войны бабушке, 
как и многим пережившим 
оккупацию, не пришлось 
объясняться перед советски-
ми властями?

– Ей – нет. А вот ее под-
руге Нине Глебка, жене бело-
русского поэта Петра Глебки, 
которая работала на радио, 
– да, пришлось. Да и многим 
другим. Нина была сосла-
на в лагерь. Но потом была 
доказана ее невиновность – 
нашлись свидетели и доку-
менты, что она работала на 
партизан. 

– Итак, сразу после вой-
ны Ольга Дедок и Андрей 
бембель разъехались?

– Смотри: все мы долгое 
время жили в одном доме. 
И я там родилась – то есть 
после больницы мама при-
несла меня именно туда, на 
Беломорскую. А дедушка 
приходил туда работать в 
мастерскую. Днем. А вече-
ром уходил к Мякинниковой. 
И бабушка называла наше 
семейное гнездо «дом, где 
разбиваются сердца». Только 
через года Ольга Дедок уеха-
ла жить из дома в отдельную 
квартиру.

– Как ты думаешь, 
Андрей Онуфриевич был 

счастлив в личной жизни?
– Он был очень загадоч-

ный человек…
– Ну да, как может внуч-

ка согласиться с тем, что ее 
дед был счастлив с другой 
женщиной, а не с ее родной 
бабушкой?

– Нет, у меня никогда не 
было по поводу этой ситу-
ации готовых стандартных 
оценок. Тем более что Мурка 
– Мария Мякинникова – 
была настолько яркий персо-
наж… Безусловно, особенная 
женщина. Страшная секси. Ее 
мраморный портрет «Доктор 
Мякинникова» стоит сейчас 
в нашем Национальном худо-
жественном музее, можешь 
посмотреть и убедиться. 
Андрей Бембель был у нее 
третьим мужем. Мне кажется, 
он был к ней очень привязан. 
Даже я, подросток, чувство-
вала, что она ему очень нра-
вится.  

– Они познакомились на 
фронте?

– Да, так гласит семейная 
история. Война застала семью 
Бембель за городом – лето, 
отпуск. Никто и сообразить 
не успел, как все оказались 
в тылу у немцев. А дедушка 
сразу решил догонять совет-
ские войска. Первый раз не 
удалось перебраться через 
линию фронта. И была вто-
рая попытка... Но удалась 
ли? Семья не знала. Бабушка 
пишет в дневнике, что не 
могла себя сдерживать, боя-
лась, но смотрела на трупы, 
которых в Минске на улице 
тогда было немало: она подсо-
знательно искала мужа среди 
убитых военнопленных. Но 
Андрей Онуфриевич про-
рвался через линию фрон-
та. Правда, угодил в лапы 
СМЕРШа. И его уже вели на 
расстрел! Фамилия не понра-
вилась, да и пришел из окку-
пации. Шпион!

– А фамилия действи-
тельно немецкая?

– Слово «бембель» 
по-немецки означает боль-
шой сосуд с крышкой, кубок 
для яблочного вина. И еще 
одно значение – язык коло-
кола. Но когда Бембеля вели 

на расстрел, навстречу шла 
группа военных, среди кото-
рых был знакомый генерал – 
с ним Бембель пересекался в 
Минске перед войной, когда 
оформлял барельефами Дом 
офицеров в Минске. Генерал 
и спас Андрея Онуфриевича. 

Потом его определили в 
инженерные войска. А в 1943-
м вышел указ правительства, 
и всех художников, музы-
кантов и писателей собрали 
в Москве для идеологиче-
ской работы во имя Победы. 
И Бембель сделал памятник 
Гастелло. В 1944-м состоялась 
выставка в Третьяковской 
галерее. Еще шла война…

– бюст летчика Гастелло, 
установленный около дерев-
ни Радошковичи, – гениаль-
ная работа, по-моему. А как 
ты относишься к тому, что 
открываются новые архив-
ные факты о подвиге летчи-
ка? Что у того, кто погиб в 
самолете, возможно, другая 
фамилия?

– Совершенно нормально 
отношусь. Факты – одно. А 
художественный образ – дру-
гое. Настоящее имя летчика 
– вопрос историков, архи-
вистов. Есть исследования, 
что таран на том самолете 
совершил летчик по фами-
лии Пресайзен. Но еврейская 
фамилия не подошла идеоло-
гам. Власти, конечно, могли 
подбирать кандидатуру на 
роль героя. Так было всег-
да, не нашего и не прошлого 
века технологии. По моему 
мнению, надо было просто 
посвятить этот памятник 
всем пилотам-героям, сделать 
его безымянным.

– бембель делал скульп-
туры под частные заказы? 
Или он их презирал? С его-
то гигантским размахом…

– Какие частные зака-
зы могли быть в советское 
время? Не вспомню такого 
случая. Поводов создавать 
камерные заказы не было, и 
это очень жаль, потому что 
дед – шикарный портретист. 
Вот барельеф нашего род-
ственника Вадима Пукста, 
сына композитора Рыгора 
Пукста. По-моему, это супер: 

точная, экспрессивная лепка. 
Бембель мог бы раскрыться 
с другой стороны, если бы не 
тратил время на гигантские 
монументы. 

– Зато за большие прави-
тельственные заказы очень 
хорошо платили. Он помо-
гал своей первой семье?

– Он помогал всем, кому 
мог. Все его студенты об этом 
вспоминают. Купюры лежали 
в заднем кармане брюк, и он 
доставал деньги не глядя и 
отдавал голодному студенту: 
«Иди купи себе чего-нибудь!» 
День, когда получали гоно-
рары, назывался у них тогда 
Днем художника. Художник 
Рыгор Ситница вспоминает, 
что Бембель пришел однаж-
ды к кассе с рюкзаком: за 
Курган Славы гонорар полу-
чать. Очередь всегда рас-
ступалась перед Андреем 
Онуфриевичем, хотя он сму-
щался: «Я постою». Но его 
все-таки проталкивали впе-
ред. Он получал в кассе пачки 
денег. И последние пачки, где 
лежали трехрублевки, отда-
вал кассирше: «Возьми себе!»

– И очередь, конечно: 
«Ах!»

– Среди скульпторов 
бытует немало легенд о 
дедушке. Например, о его 
походе в ресторан на Арбате. 
Возможно, это было после 
сдачи Андреем Бембелем 
худсовету скульптуры 
Менделеева на аллее уче-
ных перед МГУ. Естественно, 
дедушка пошел праздновать 
это радостное событие с дру-
зьями. Он вообще отличался 
размахом. Швейцар, как при-
нято в дорогих ресторанах, 
помог снять пальто посети-
телю, и Андрей Онуфриевич, 
тоже по обыкновению, полез 
в карман, чтобы отблагода-
рить его – «пятеркой», в край-
нем случае, «десяткой». Ну, 
была в нем некая барствен-

ность… Поэтому и денег 
нет в семье. Но в руке в тот 
раз оказалась купюра гораз-
до большего достоинства, 
чем предполагал Бембель. 
Сто рублей! Секунда на раз-
мышление – ну не класть же 
эту презренную бумажку на 
глазах у швейцара обратно в 
карман и искать более мел-
кую! И дед вручает швейцару 
сторублевые чаевые. Даже на 
Арбате это было очень много. 
А швейцар подхватывает деда 
на руки и заносит его по лест-
нице вверх в обеденный зал!   

– Яркая история.
– Широта, безусловно, 

была.
– Дедушка ездил за гра-

ницу?
– Да. Рассказывают, что, 

когда в Лувре увидел Нику 
Самофракийскую, отстал от 
группы, наплевав на строгую 
инструкцию держаться вме-
сте, и глубоко погрузился в 
рассматривание античной 
скульптуры во всех ракурсах. 
Он буквально сканировал 
Нику со всех сторон: ложил-
ся, подпрыгивал... Самое глав-
ное в его жизни было – это 
художественные впечатления. 
Мария Мякинникова вспо-
минает: Андрей Онуфриевич 
приходил с какого-нибудь 
праздника или приема и мог 
тут же уйти в мастерскую. 
А там, бывало, вдруг – раз! 
И, как говорят художники, 
перемкнуло. Пошла работа! И 
больше ничего не существует. 
Нет и секунды на размыш-
ление, тем более чтобы пере-
одеться в рабочее. Он начи-
нал азартно работать и выти-
рал стеку о парадный костюм, 
не задумываясь об этом. В 
общем, дед был настоящий 
художник. Так – внезапно – 
сделан и портрет художника 
Леонида Щемелева. Однажды 
увидел его в интересном 
ракурсе – тут же посадил и 
сразу сделал этюд. Он ловил 
вдохновение.

– Эта скульптура стоит 
сейчас в галерее Щемелева?

– Нет, хранится в нашей 
семье. А почему мы должны 
отдавать ее в галерею?

– Я думала, государство 
купило эту скульптуру. Все-
таки две достойнейшие пер-
соны: бембель и Щемелев.

– Никому это не нужно.
– Возможно, это идео-

логическое противостоя-
ние? бембель все-таки был 
коммунистом. Теперь у нас 
другая эпоха. Подумай, так 
может быть?

– А я подумала. Как бы 
там ни было, Андрей Бембель 
был совершенно идейным 
человеком. А сейчас у многих 
идей нет, а есть рынок и гоно-
рар. Впрочем, это тоже идея.

– бембель с Азгуром дру-
жили? Два столпа советского 
монументального искусства.

– Нет. Хотя их вместе при-
глашали на создание мону-
мента площади Победы. И 
Сталина они делали вместе 
– плюс Селиханов и Глебов. 
Хотя Сталину дед мой все-
го лишь ноги лепил, поэто-
му, когда памятник сносили, 
не очень огорчался. А Азгур, 
который ваял голову вождя, 
рассказывают, переживал. В 
Беларуси Азгур как бы заве-
довал образом Сталина. А для 
дедушки безусловной герои-
ческой фигурой был Ленин.

– Развенчание культа 
личности обсуждалось в 
семье?

– Мой папа, теперь насель-
ник Жировичского монасты-
ря отец Иоанн, с молодости 
жарко спорил с дедом, своим 
отцом. Начиналось с темы, 
есть ли Бог, а заканчивалось 
политикой. У Олега Бембеля, 
моего отца, был религиоз-
ный подъем на национальной 
почве. Он написал по моло-
дости поэму с антисоветски-
ми мотивами. Шел 1964 год – 
год моего рождения. Андрея 
Онуфриевича вызвали в КГБ 
и сказали: или тюрьма, или 
психушка – сами выбирайте 
место для сына. Дед ответил: 
«Лучше больница». С сыном у 
него случился страшный кон-
фликт. 

– у дедушки было чув-
ство принадлежности к эли-
те – художественной, поли-
тической? Он ведь был еще 
и членом ЦК, депутатом 
Верховного Совета.

– Мне кажется, он был 
умный человек. Он ведь успел 
увидеть людей старой фор-
мации, не деформированных 
советским строем, и, мне 
кажется, прекрасно знал, что 
такое крупная личность и 
что такое табель о рангах. У 
него самого никогда не было 
страха: если ему хотелось что-
то сказать начальству, он не 
затруднялся в выборе слов. 
Идет, например, заседание 
ЦК, Бембель мог посмотреть 
на часы и сказать: «Ну ладно, 
мне пора...» Дед был очень 
уверенным в себе человеком. 
У него в жизни были очень 
четкие ориентиры: что – глав-
ное, что – нет. Известна его 
фраза, сказанная кому-то из 
военных: «Вы, несомненно, 
генерал, но я в своей про-
фессии – генералиссимус». 
Острый на слово. Были у 
него и враги... Еще со сту-
денческих времен, когда он 
один пошел против ректора. 
Но подхалимства не терпел. 
Цельный, здоровый, без вну-
тренних конфликтов человек.

Елена МОЛОЧКО. 

Скульптор-«генералиссимус» 
Андрей Бембель

Отец и дочь. Олег Бембель, 
насельник Жировичского 

монастыря, и Татьяна Бембель на 
выставке, посвященной 

народному художнику Андрею 
Онуфриевичу Бембелю.

ВЕРНИСАЖ

Виктор БАБАРИКО:
«У нас не утихают дискуссии о том,  

какие именно произведения искусства необходимо приобретать»
На днях в Доме-музее Ваньковичей «Белгазпромбанк» презентовал картину Иосифа Олешкевича «Портрет дамы в синей шали». 

– То, что этот портрет по- 
явился у нас, в первую очередь 
заслуга экспертного совета, в том 
числе людей, представляющих 
Национальный художественный 
музей, – отметил глава прав-
ления «Белгазпромбанка» Виктор 
Бабарико. – У нас не утихают 
дискуссии о том, какие именно 
произведения искусства необхо-
димо приобретать. Если бы не 

было настоящих специалистов, 
преданных изучению истории 
культуры, наша коллекция была 
бы намного беднее. Искать этих 
художников, доказывать их бело-
русское происхождение – боль-
шая и сложная работа. Этот пор-
трет мы нашли на территории 
России, и это стало нашей второй 
попыткой приобретения карти-
ны Олешкевича (в первый раз 

мы не договорились по цене). 
А эта работа мне кажется даже 
намного более интересной! И, 
к счастью, нам удалось убедить 
коллекционеров в России, что ее 
цена должна быть приемлемой.

Картину Олешкевича банк 
приобрел для своей корпоратив-
ной коллекции, которая форми-
руется из произведений извест-
ных художников, находящихся 

в мировых собраниях. Картина 
впервые экспонируется в музее 
и является дополнением коллек-
ции художников-современников 
И.Олешкевича, представлен-
ных в залах музея. С 2015 года 
в музее на временном экспо-
нировании находится портрет 
Томаша Зана кисти В.Ваньковича 
из корпоративной коллекции 
«Белгазпромбанка».

Для тех, кто не в курсе
Иосиф (Юзеф) Олешкевич (1777–

1830) – портретный живописец XIX века, 
современник Валентия Ваньковича; автор 
портретов и картин на исторические, 
религиозные, мифологические сюжеты. 
Творчество Олешкевича – академическая 
живопись в духе позднего классицизма с 
элементами сентиментализма. За картину 
«Опека сирот» получил звание академика 
живописи. Автор портрета Льва Сапеги. 
Наиболее значительное произведение И.
Олешкевича – «Групповой портрет». 

Также кисти И.Олешкевича принадлежат 
портреты Николая Радзивилла и близкого 
друга художника Адама Мицкевича.

часто выезжал в белорусские 
губернии, где сделал немало интересных 
портретов в стиле позднего классицизма и 
романтизма. Среди них «Групповой 
портрет», «Портрет девочки». В фондах 
Национального художественного музея 
находятся три работы этого художника. 

Полина ПЛАТОНОВА.

Так, той выпадак, калі малады доктар раённага шпіталя  
Віктар Цапляеў, працоўны стаж якога складаў усяго 
паўгода (!), выканаў аперацыю на сэрцы і выратаваў 

жыццё 46-гадовай Галіне Каладзяжнай, сапраўды можна 
назваць сенсацыйным. І не дзіўна, што на сайце TUT.BY 

адразу ж з’явіўся вялікі матэрыял.
Як склаўся лёс хірурга і яго пацыенткі праз восем 

месяцаў пасля той аперацыі?  
Пытанне, якое зацікавіла “Народную Волю”.

Чужое сэрца 
білася прама ў руках

Ф
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о 
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Y

«Было складана сканцэнтравацца 
і саўладаць з сабой – чужое сэрца 
білася прама ў руках» – менавіта 
так апісваў у сакавіку 2016 года 
журналістам партала tut.by свой 
стан малады хірург Мар’інагорскай 
раённай цэнтральнай бальніцы 
Віктар Цапляеў. Ён прызнаваўся, 
што падобнага досведу ў яго, 
канечне ж, не было. У 2014 годзе 
скончыў Медуніверсітэт, потым быў 
год інтэрнатуры і толькі паўгода 
самастойнай работы да таго моманту, 
калі ў раённую бальніцу паступіла 
пацыентка з нажавым раненнем у 
вобласць сэрца.

– Паглядзелі, што ёсць ранавы 
канал. Паслухалі лёгкія, хутка зрабілі 
здымак, – расказвалі Віктар Цапляеў 
і яго калега, таксама малады ўрач-
анестэзіёлаг Альберт Паваротны. 
– Сэрца знаходзіцца ў спецыяльнай 
абалонцы. Пры раненні гэтая 
абалонка запаўняецца крывёй – сэрца 
сціскаецца вадкасцю і проста не можа 
біцца і пампаваць кроў. Аперыраваць 
трэба было тэрмінова...

Маладыя ўрачы не разгубіліся. 
Віктар Цапляеў патэлефанаваў 
загадчыку хірургічнага аддзялення 
Іллю Міхальчанку, і той па гучнай 
сувязі каардынаваў аперацыю.

– Вопытны доктар вам скажа: ну 
што там сэрца зашыць – дробязь! – 
дзяліўся эмоцыямі Віктар Цапляеў. 
– Але, калі ты ніколі гэтага не рабіў, 
разразаеш грудную клетку – а там усё 
трасецца… Адчуванне, калі ў цябе 
ў руцэ б’ецца чужое сэрца… гэта 
штосьці… цікавае… З такіх сюжэтаў 
складаецца ўрачэбная практыка. 
Тут ніхто не пытаецца, малады ты 
ці дасведчаны-перадасведчаны. 
Прывезлі пацыента – і ты адказваеш 
за яго жыццё. Бяздзейнасць у 
нас роўная таму, што ты чалавека 
спецыяльна забіў.

Новае месца працы
У сакавіку 2016 года асноўным 

месцам працы маладога хірурга 
Віктара Цапляева была паліклініка 
пасёлка Дружны Пухавіцкага раёна. 
У Цэнтральнай раённай бальніцы ў 
Мар’інай Горцы Віктар падпрацоўваў 
дзежурантам – экстранным хірургам 
па выхадных і святочных днях. Гэта, 
безумоўна, вопыт і магчымасць 
падзарабіць. На адну стаўку ўрача 
ў Беларусі выжыць практычна 
нерэальна, гэта ўсе ведаюць.

У верасні Віктару Валянцінавічу 
прапанавалі месца хірурга ў ЦРБ. 
Вызвалілася стаўка – загадчык 
аддзялення Ілля Міхальчанка, 
той самы старэйшы калега, які па 
тэлефоне дапамагаў Віктару Цапляеву 
праводзіць аперацыю на сэрцы, 
перайшоў працаваць у бальніцу 
горада Бабруйска.

– Мне прапанавалі – я пагадзіўся, 
гэта цякучка кадраў: хтосьці 
звольніўся, хтосьці працаўладкаваўся, 
– сціпла заўважае Віктар Цапляеў. – 
Магчыма, запрасілі невыпадкова.

– Можна сказаць, што тая 
аперацыя стала стартам вашай 
кар’еры?

– Тая аперацыя мела вялікае 
значэнне для мяне як урача і для 
пацыента: усе тады спрацавалі 
зладжана, і гэта дазволіла выратаваць 
чалавеку жыццё.

Працую зараз на стаўку, дзяжуру. 
Родам з гэтых месцаў, жонка – з 

Мар’інай Горкі, яна прыехала ў горад 
па размеркаванні, я – следам за ёй. 
Службовае жыллё далі.

– А зарплата ў вас якая?
– Давайце не будзем пра балючае.
– Віктар Валянцінавіч, пасля таго 

як стала вядома, якую вы, малады 
хірург, можна сказаць, учарашні 
студэнт, зрабілі аперацыю, ці не 
запрашалі вас у Мінскую абласную 
бальніцу, у РНПЦ «Кардыялогія»? 

– Не. Хаця жаданне расці, вучыцца 
чамусьці новаму, канечне, ёсць. Але ў 
нас і тут шмат розных неардынарных 
выпадкаў. Расслабляцца няма калі. 
Працы вельмі шмат.

– За гэтыя восем месяцаў 
падобныя ўнікальныя аперацыі 
былі ў вашай практыцы?

– Усе аперацыі для хірурга 
ўнікальныя. Гэта заўсёды адказнасць, 
поўная канцэнтрацыя. Я ведаў, 
куды ішоў, мне мая работа вельмі 
падабаецца. Імкнуся заўсёды рабіць 
яе якасна…
«Мужа асудзілі на 4 гады»

Пацыентка маладых урачоў 
Галіна Каладзяжная як адразу пасля 
аперацыі, так і сёння не хоча гаварыць 
пра падзеі таго дня, якія ледзь не 
каштавалі ёй жыцця. Пасварылася з 
мужам, той схапіўся за нож. І раней 
ён  яе абражаў, гразіўся, даўно трэба 
было развесціся, казала яна.

У маі Галіна Мікалаеўна выйшла 
на працу. Яна – намеснік дырэктара 
аднаго з магазінаў Рудзенска.

– Пад шчаслівай зоркай 
я нарадзілася, – голас Галіны 
Каладзяжнай гучыць бадзёра. – 
Хаця ў маёй зоркі ёсць імя – Віктар 
Валянцінавіч. Ён, канечне, хірург ад 
Бога, думаю, далёка пойдзе... З ім і 
зараз сувязь падтрымліваю, хаця 
пасля выпіскі з бальніцы назіралася 
і да гэтага часу назіраюся ў 
тэрапеўта мясцовай паліклінікі. 
Але так павялося, што перыядычна 
тэлефаную доктару Цапляеву, 
распавядаю пра самаадчуванне. А 
сэрца не турбуе. Урачы кажуць: пасля 
такой аперацыі жыць буду доўга.

Пра асабістае Галіна Мікалаеўна 
гаворыць неахвотна. З мужам адразу 
ж развялася. Дзеці – а іх у Галіны 
Мікалаеўны трое – такое рашэнне 
маці падтрымалі адразу, і зараз яны 
ўсе разам жывуць у Рудзенску ў доме 
маці. 

– Старэйшаму, Аляксандру, 
ужо 25 гадоў, – гаворыць Галіна 
Мікалаеўна, – сярэдняму, Аляксею, 
23, ён зараз у Расіі на заробках – у 
нас у пасёлку з работай складана. 
Непаўналетняя толькі малодшая 
Наста, ёй 15 гадоў. Канечне, дзеці 
самі бачылі, што адбывалася ў сям’і, 
даўно мне гаварылі, што не трэба 
цярпець. Старэйшы апошнія гады 
настойваў: “Мама, разводзься!” Калі 
б паслухалася, можа, нічога гэтага і 
не было б.

Мужа Галіны Мікалаеўны 
прыцягнулі да крымінальнай 
адказнасці.

– Ён зараз у турме, – уздыхае 
яна. – Быў суд, хірург даваў паказанні, 
расказаў, у якім стане я паступіла… 
Мужу далі 4 гады. Дзе ён адбывае 
пакаранне, не ведаю, не цікавілася… 
Адпачываем ад яго… Не хачу больш 
яго бачыць. Страшна гэта! Добра, 
што ўсё добра скончылася.

Марыя ЭЙСМАНТ.

«Давай сфоткаемся  
возле белорусского посольства!»

Эдуард Пальчис вспоминает встречу с Павлом Шереметом в Киеве.

С ГЛАЗУ НА ГЛАЗ

5 ноября 2015 года. Киев. Только 
в этот день многие узнали, что за 
мной уже полгода как гоняются 
белорусские спецслужбы, что я был 
в психушке и что на меня завели 
два уголовных дела. И именно в 
этот день состоялась единственная 
встреча с Павлом Шереметом, 
которую я не забуду никогда.

Моей самой любимой социальной 
сетью (по многим причинам) 
является “Твиттер”. И именно там с 
самого начала мы как-то виртуально 
сдружились с Павлом и редакцией 
его сайта. «Белорусский партизан» 
постоянно ретвитил мои статьи и 
глупые шуточки. Просто так. Также 
на самом “БП” очень часто ставились 
новости по мотивам моих публикаций, 
что обеспечивало определенный 
резонанс некоторым темам.

И когда стало известно о моих 
проблемах, то я тут же получил 
сообщение.

Я позвонил Павлу, и он 
пригласил меня вечером в кафе.

Для меня это было довольно 
волнительно. Впервые о Шеремете я 
узнал еще в 7-летнем возрасте, когда 
произошла громкая история с его 
арестом в Беларуси. А в 14 прочел 
книгу «Случайный Президент», 
которую он написал в соавторстве 
со Светланой Калинкиной.

И вот этот человек, из моего 
детства и юности, зовет пить чай. 
Необычно как-то.

При этом я про Павла слышал 
множество различных мнений 
и слухов. Ведь журналистика, 
как и политика, одна из самых 
противоречивых сфер человеческих 
отношений. Ты человека не видишь, 
а уже заочно о нем много знаешь. 
Или думаешь, что знаешь.

Когда я вошел в кафе, Павел 
говорил по телефону. Мое лицо 
никому не было известно, но он как-
то сразу успел сориентироваться и 
махнул рукой: мол, присаживайся. 
Попутно он с удовольствием 
обсуждал с кем-то (видимо, с 
коллегой из “Украинской Правды”) 
политические реалии Киева:

– Да, и поставь это побыстрее 
на сайт. Там, короче, они вышли 
в коридор, и тут Тетерук берет и 
бутылкой ее по голове. А та его 
сумочкой. Ну ей не сильно так, 
Кужель больше просто испугалась, 
мне кажется.

Параллельно обсуждая 

по телефону очередную драку 
депутатов Верховной Рады, он 
заказал мне чаю и кусок пирога.

Затем, когда разговор по 
мобильному завершился, мы, 
собственно, и познакомились 
вживую. Буквально в первые 10 
минут Павел уже расположил к 
себе. В итоге, беседа продлилась до 
полуночи.

Он выглядел очень счастливым 
и жизнерадостным. В какой-то 
момент подумалось: «Вот бы и мне 
так в 43 выглядеть». В свои 25 я 
чувствовал себя более уставшим и 
старым, чем Павел.

Павел постоянно улыбался, 
шутил, откровенничал. Общаясь 
с ним, не чувствовалось какого-то 
подвоха, или лицемерия:

– Вот он мне говорит: «Да ты же 
агент ФСБ!» Хорошо, я агент ФСБ, 
согласен. Но ведь ты целый телеканал 
спи*дил, давай, ответь за это. 
Ответь как сотруднику ФСБ, нахера 
ты канал спи*дил и используешь в 
грязных политических целях? (Про 
украинских олигархов.)

– Меня многие упрекают, 
что я еще недавно на ОТР был 
(Общественное телевидение 
России). А знаешь, почему я там 
работал? За обычную нагрузку 
платили около 10.000 долларов. И 
я с этой зарплаты часто оплачивал 
нужды “Партизана” (смеется).

– Про меня постоянно говорят, 
что я работаю на ФСБ. Никогда 
не спорил с такими мнениями, так 
как “Партизану” только на пользу. 
В голове у белорусского КГБ 
сидит мысль о том, что за мной 
стоит тень Кремля. И такое мнение 
часто играло на руку, первое время 
побаивались нас трогать (смеется).

Павел откровенно рассказывал 
про белорусские политические 
реалии, при этом сохраняя 
профессионализм и чувство меры:

– Я постоянно своих 
журналистов учу: какое бы у вас ни 
было личное отношение к нашим 
политикам, всегда все освещайте 
и пишите корректно. Да, мы все 
понимаем и видим. ******** уже 
давно задолбал. Вот только на одно 
его лицо посмотришь – и уже тошно 
становится. Или того же ********* 
я попросту считаю мразью, по 
определенным причинам. ********* 
выловил как-то в Вильнюсе, 
случайно. Прижал его и два часа 

допытывал. А он и так, и так, 
изворотливый (смеется). Но есть 
журналистские принципы и этика, 
и как бы мы к кому ни относились, 
все равно стараемся про всех писать 
нейтрально. Хотя мои ребята иногда 
стонут и порываются написать 
правду (смеется).

Интересно, что я сам завел речь 
про его тюремный опыт. Кто знал, 
что через два месяца его советы мне 
очень и очень пригодятся:

– Да, и они просто подбирают 
под тебя типаж. Садят сначала 
холерика. Если не идет разговор, 
меняют на флегматика. И так 
могут хоть по 15 разных людей к 
тебе подсылать: толстых, тонких, 
кучерявых, лысых (смеется). 
Пока не подберут нужный типаж. 
И еще как-то раз сидим мы в 
камере все дико голодные. А тут 
одному молодому сельскому 
хлопцу приходит передача. 
Яблоки, капуста, соленые огурцы. 
Представляешь, куча килограммов 
скоропортящихся овощей! Это же 
деревня, могли бы там сала или 
полендвицы какой с хлебом! А мама 
подумала, что ее дитенку витаминов 
не хватает (смеется). Там сложно 
первые 3–4 дня, так как изоляция 
полная, ты ничего не знаешь, очень 
непривычно. А потом привыкаешь.

Мы проболтали с Павлом до 
закрытия кафе, а потом перебрались 
в другое, круглосуточное. Он 
так душевно общался с другими 
посетителями, что я подумал, будто 
он здесь завсегдатай. Но оказалось 
наоборот, он многих видел впервые 
в жизни. Взяв быстрое интервью 
для «Белорусского партизана», 
предложил самую что ни на есть 
ребяческую шалость:

– Слушай, я вот тебе дарю 
шарф с нашим бело-красно-
белым флагом. Их когда-то было 
около сотни у меня, это один из 
последних. А вот это – маска с 
лицом Лукашенко. Мне ее когда-
то одна группа белорусов подарила. 
Давай пойдем к белорусскому 
посольству и сфоткаемся там. Будет 
прикольно.

Я даже немного оторопел и 
застеснялся. Белорусская привычка 
вести себя смирно возле важных 
режимных зданий еще не до конца 
выветрилась в вольном Киеве.

– Давай-давай, отличные фото 
для интервью получатся.

И вот мы бредем к белорусскому 
посольству. Он как ни в чем не 
бывало рассказывает всякие 
смешные истории, а я по привычке 
посматриваю по сторонам. Возле 
памятника Короткевичу устраивает  
мне фотосессию.

Фото получились действительно 
забавными. Потом проводил меня 
до метро:

– Так меня раздражают 
белорусы, которые вечно ноют: 
«Какой в Украине бардак!» Да, 
бардак, но и свобода какая, 
посмотри! Бардак рано или поздно 
уйдет, зато свобода останется.

Действительно, ночью в Киеве, 
несмотря на войну и экономический 
кризис, царило спокойствие. На тот 
момент не было чего-то давящего 
или страшного.

Мы пожелали друг другу всего 
наилучшего, договорились еще как-
нибудь встретиться, поговорить, 
держать связь в “Фэйсбуке”. Если б 
я знал, что это была наша первая и 
последняя встреча…

23 января 2016-го. Поселок 
Суземка, Брянская область. 
Пограничный переход между РФ и 
Украиной. 

ФСБшники, которые листают 
мою адресную книгу в телефоне:

– Ты посмотри, чей у него 
телефон даже есть. Это ж Шеремет!

Мой следователь, когда приезжал 
на допросы, вечно пытался рассказать 
какую-нибудь ерунду, дабы повлиять 
на настроение. То намекал, что у 
меня жена была беременна и сделала 
аборт. То мои родители очень сильно 
поседели, особенно мама (хотя 
он ее ни разу в глаза не видел). То 
нашел в моем ноутбуке фото жены 
(в белье или без него). И угрожал, 

что распространит их в сети как 
компромат. Меня очень опечалило 
понятие «компромат» в Следственном 
комитете. Да, XXI век, все должны 
быть хромыми трансгендерами-
чайлдфри, иначе не выжить.

И вот не сразу, а в середине 
допроса вдруг прозвучало:

– А знаете, вчера вечером был 
убит Павел Шеремет. Взорвали в 
машине посреди Киева.

Звучало очень по-идиотски и 
неправдоподобно.

– Это что, шутка?
– Да, сижу я тут так просто, 

шутки шучу.
И как-то сразу осозналось, что 

это так…
В последующие дни я припадал 

ухом к верхней решетке в камере, 
чтобы хоть как-то выловить из 
еле шипящего радиоприемника 
новости. Но наши официальные 
СМИ молчали. Перечитывал 
бесплатную “СБ” от корки до корки 
– молчание. Ни одной официальной 
реакции.

Долго осознавалось, что 
Павла больше нет. За все эти годы 
белорусы привыкли, что он всегда 
где-то рядом. Что географически, 
что политически, что ментально.

В последнем интервью 
признался, что у него вспыхнуло 
желание выучить белорусский язык. 
Кто знает, может, через несколько 
лет мы увидели бы первые статьи 
Павла Шеремета на роднай мове.

Единственное, что меня лично 
утешает, – Павел был очень счастлив 
в ноябре 2015-го. Он буквально 
искрился любовью, жизнелюбием 
и оптимизмом. Таким я его и 
запомнил навсегда.

(1863x.com).

Вчера, 28 ноября, известному журналисту Павлу Шеремету 
исполнилось бы 45 лет…

После школы Павел поступил на исторический факультет 
БГУ, где проучился три курса. Затем окончил факультет 
международных экономических отношений Белорусского 
государственного экономического университета. 

С 1992 года работал в одном из белорусских банков. 
Вскоре пришел на Белорусское телевидение. Известность 
получил как ведущий еженедельной аналитической про-
граммы «Проспект».

С 1996 года работал главным редактором «Белорусской 
деловой газеты». В том же году был назначен заведующим 
белорусским бюро Общественного российского телевиде-
ния (ныне Первый канал) и собственным корреспондентом 
ОРТ по Беларуси.

В июле 1997 года во время съемки репортажа о ситуации 
на белорусско-литовской границе был вместе с оператором  
Дмитрием Завадским арестован сотрудниками силовых 
структур Беларуси по обвинению в незаконном пересечении 
государственной границы, в получении денег от иностран-
ных спецслужб и в незаконной журналистской деятельно-
сти. Провел в тюрьме несколько месяцев.

В 1998 году Шеремет начал работать специальным корре-
спондентом программ «Новости» и «Время» дирекции 
информационных программ ОРТ, а в январе 1999 года занял 
должность шеф-редактора российской и зарубежной кор-
респондентской сети дирекции информационных программ 
ОРТ. Был ведущим еженедельной аналитической програм-
мы «Время».

В 2000 году Шеремет ушел из программ новостей и про-
должил работать на Первом канале как автор документаль-
ных фильмов и специальных проектов в рамках информа-
ционных программ. Окончательно покинул телеканал в 2008 
году.

Был одним из основателей сайта «Белорусский парти-
зан».

В последние годы жил и работал в Украине.
…Павел погиб в Киеве утром 20 июля 2016 года в резуль-

тате подрыва автомашины. Теракт произошел в 7.45 на 
пересечении улиц Богдана Хмельницкого и Ивана Франко. 
По информации правоохранителей, сработала взрывчатка 
мощностью 400–600 г в тротиловом эквиваленте.

Следствие отрабатывало сразу несколько версий убий-
ства Шеремета: личные неприязненные отношения с погиб-
шим, профессиональная деятельность, дестабилизация 
обстановки в Киеве, ошибка (машина, в которой был взор-
ван Шеремет, принадлежала владелице газеты «Украинская 
правда» Алене Притуле).

Убийцы, как, впрочем, и заказчики убийства журналиста, 
пока не найдены.

Павел Шеремет похоронен на Северном кладбище под 
Минском.

ПАМЯТЬ

Досье 
Эдуард Пальчис – создатель сайта 1863x.com, 

блогер, больше известен под псевдонимом Джон 
Сильвер. 

Родился в Лиде, ему 25 лет, занимается историей, 
женат. Не связан ни с одной политической партией или 
оппозиционной группировкой.

Уголовное дело на Пальчиса завели еще в 2015 
году за разжигание расовой, национальной или религи-
озной вражды или розни и распространение порногра-
фических материалов. Материалы, к которым у право-
охранительных органов имелись претензии, с сайта 
были удалены. Осенью Пальчис выехал в Украину, но 
затем решил вернуться в Беларусь через Россию, где его задержали. 23 января 
2016 года Пальчиса поместили в СИЗО Брянской области в России. В июне его 
экстрадировали в Беларусь.

Правозащитники считали дело блогера политическим.
Судья приговорил Пальчиса к ограничению свободы на 1 год 9 месяцев. Но 

поскольку в его случае день в СИЗО считается за два, Пальчиса освободили в 
зале суда.
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 Галінай Каладзяжнай.



Вторник, 29 ноября
06.00, 06.30, 07.00, 07.30, 08.30, 08.00, 
09.00, 11.00, 13.00, 16.00, 18.00, 20.30 
«Наши новости».
06.05, 08.05 «Наше утро».
09.05 «Жить здорово!».
10.25 «Контрольная закупка».
11.05, 13.05, 16.15, 18.15, 21.00 
«Новости спорта».
11.10 «Модный приговор».
12.10 «Наедине со всеми». 
13.10 «Мужское/Женское».
14.15 «Про любовь».
15.10, 16.20 «Время покажет».
16.55 «Давай поженимся!».
18.20 «Непутевые заметки».
18.50 «Пусть говорят».
20.00 «Время».
21.05 «Мажор». Сериал.
22.55 «25 лет после СССР».
23.40 «Вечерний Ургант».
00.20 «Жизнь». Х/ф.
01.45 «Ночные новости».

Среда, 30 ноября
06.00, 06.30, 07.00, 07.30, 08.00, 08.30, 
09.00, 11.00, 13.00, 16.00, 18.00, 20.30 
«Наши новости».
06.05, 08.05 «Наше утро».
09.05 «Жить здорово!».
10.25 «Контрольная закупка».
11.05, 13.05, 16.15, 21.00 «Новости 
спорта».
11.10 «Модный приговор».
12.10 «Наедине со всеми».
13.10 «Мужское/Женское».
14.15 «Про любовь».
15.10, 16.20 «Время покажет».
16.55 «Давай поженимся!».
18.20 «Непутевые заметки».
18.50 «Пусть говорят».
20.00 «Время».
21.05 «Мажор». Сериал.
22.55 «25 лет после СССР».
23.40 «Вечерний Ургант».
00.20 «Семь морей Ильи Лагутенко».
01.20 «Ночные новости».

Четверг, 1 декабря
06.00, 06.30, 07.00, 07.30, 08.00, 08.30, 
09.00, 11.00, 13.00, 16.00, 18.00, 20.30 
«Наши новости».
06.05, 08.05 «Наше утро».
09.05 «Жить здорово!».
10.25 «Контрольная закупка».
11.05, 13.05, 16.15, 21.00 «Новости 
спорта».

11.10 «Модный приговор».
12.10 «Наедине со всеми».
13.10 «Мужское/Женское».
14.15 «Про любовь».
15.10, 16.20 «Время покажет».
16.55 «Давай поженимся!».
18.20 «Непутевые заметки».
18.50 «Пусть говорят».
20.00 «Время».
21.05 «Надо разобраться».
21.30 «Мажор». Сериал.
00.20 «Ночные новости».

Пятница, 2 декабря
06.00, 06.30, 07.00, 07.30, 08.00, 08.30, 
09.00, 11.00, 13.00, 16.00, 18.00, 20.30 
«Наши новости».
06.05, 08.05 «Наше утро».
09.05 «Жить здорово!».
10.25 «Контрольная закупка».
11.05, 13.05, 16.15, 21.00 «Новости 
спорта».
11.10 «Модный приговор».
12.20 «Обратный отсчет».
13.10 «Мужское/Женское».
14.10 «Время покажет».

16.20 «Черный монах». Х/ф.
18.20 «Непутевые заметки».
18.55 «Поле чудес».
20.00 «Время».
21.05 «Голос». Новый сезон».
23.00 «что? Где? Когда? » в Беларуси».
00.05 «Вечерний Ургант».
00.50 «Ночные новости».

Суббота, 3 декабря
07.00, 08.05 «Субботнее утро».
08.00, 09.00, 16.00, 20.30 «Наши 
новости».
09.05 «Смешарики. Новые 
приключения».
09.25 «Здоровье».
10.30 «Смак».
11.15 «Идеальный ремонт».
12.15 «Умницы и умники».
13.05 «Юморинка».
13.20 «Удача в придачу! » С «Евроопт».
14.00, 16.20 «Принц Сибири». Сериал.
16.15, 21.00 «Новости спорта».
17.45 «Мой бизнес».
21.05 «Клубу Веселых и Находчивых – 
55 лет!».

23.15 «Все сложится».
23.55 «МаксимМаксим».
01.00 «Подмосковные вечера». 

Воскресенье,  
4 декабря

07.00, 08.05 «Воскресное утро».
08.00, 09.00, 16.00 «Наши новости».
09.05 «Воскресная проповедь».
09.20 «Смешарики. ПИН-код».
09.40 «Непутевые заметки».
10.00 «Пока все дома».
10.50 «Фазенда».
11.25 «Открытие Китая».
12.00 «Эволюция. Дети».
12.30 «Евгений Миронов. Жизнь в 
будущем времени».
13.30 «Лучше всех!».
14.30, 16.20 «Точь-в-точь».
16.15 «Новости спорта».
17.55 «Талент краіны».
20.00 «Контуры».
21.05 «Ледниковый период».
23.15 «Беларусь без границ с группой 
«Без Билета».
00.00 «Семейное счастье». Х/ф.
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63222 – для індывідуальных падпісчыкаў,  
632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

К А Л Е й Д А С К О П

ВНИМАНИЕ!

Ремонт, настройка и диагностика ноутбуков и компьютеров 
Восстановление информации. Выезд на дом.

Тел.: (8044) 773-28-33, (8029) 773-28-33.
ИП  Лукашевич В.И.  УНП 690688919

Заснавальнiк i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч СЯРЭДЗIЧ

Рэкламны аддзел:  narodnayav@gmail.com 
тэл.: +375 29 8 444 725, +375 29 111 30 77, +375 17 328-66-09

Приеду куплю стеклобанку, овощи, фрукты. 
Тел.: 8-017 261-10-26, 8-044 761-11-87 (Vel.), 8-033 661-11-87 (МТС).

ИП Лахаданов В.М. УНП 192680247 Свидетельство от 21.07.2016.

Создайте  
волшебный мир вместе  

с Bunchems!
Знакомьтесь с невероятной новинкой  

на рынке развивающих детских игрушек –  
конструктором-липучкой Bunchems!
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Стоит только купить конструктор 
«банчемс» – и вашего ребенка будет от 
него не оттянуть.

Bunchems имеет особую структу-
ру, которая позволяет использовать и  
скреплять детали в виде любой суще-
ствующей и вымышленной фигуры. 

Мягкий конструктор удобен в 
использовании, имеет приятную фак-
туру и не прилипает к одежде и мебели. 
Купив конструктор Bunchems, Вы пода-
рите ребенку волну ярких положитель-
ных эмоций!

Порадуйте вашего ребенка и зака-
жите детский конструктор Bunchems. 
Наш интернет-магазин www.oferta.by 
порадует вас приятными ценами. 

Цена: 20.00   руб.

18.50 руб.

Заказать по тел.:  
+375 (29) 621 11 15.

Время работы:  
с 9.00 до 18.00.

Сб. с 10.00 до 15.00.

Вс. – выходной.

Телепрограмма с изъяном
К сожалению, в телепрограмме, завер-

станной в предыдущем номере «Народной 
Воли», имеется серьезный изъян: в силу 

определенных причин указанные в ней 
передачи канала ОНТ не соответствуют 
реальному вещанию. Приносим извинения 

читателям и предлагаем их вниманию уточ-
ненный вариант передач данного канала на 
оставшиеся дни недели.

http://www.oferta.by
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